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 حسينى: اميدوارم با اين بردها
 مشكلات فراموش نشود

99 درصد راه  صعود  باقيست
گفت و گو با نويد ظريف كريمى، نويسنده مجموعه داستان 
«آژان برازنده» كه درباره قيام مسجد گوهرشاد نوشته شده است

روايتى خاكسترى از دورانى سياه

15

گفت و گو با مهرداد خوشبخت، كارگردان سريال «گشت پليس»

سعى كرديم پليس واقعى را نشان دهيم
 با حضور سردار سليمانى

فيلم سينمايى «23 نفر» كليد خورد
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پاييز فصل ميوه هاى نوستالوژيك

حسين رسول زاده: محصولات كشاورزى جزئى از فرهنگ هر منطقه است. 
آشنايى گردشگران با اين محصولات و خريد آن ها مى تواند به اقتصاد محلى 
كمك كند. از اين منظر، آشنايى با محصولات كشاورزى بويژه آن  هايى كه 
كمتر شناخته شده اند، كمك به رونق گردشگرى است. در خراسان رضوى 
و در اطراف مشــهد هم محصولاتى به عمل مى آيد كه بسيار شناخته شده 

است؛ محصولاتى كه عمده آن ها يا در تابستان مى رسند و يا در آغاز پاييز.

 بوى خوش دستمبو 
«دستمبو»، ميوه اى اســت از خانواده طالبى ؛ اما اندازه اش از پرتقال بزرگ تر 
نمى شــود. مهم ترين شاخصه دستمبو، بوى خوشى است كه از آن به مشام 
مى رســد. كشاورزها در گذشته از دستمبو براى خوشبو كردن اتاق هايشان 
اســتفاده مى كردند. دستمبو، علاوه بر اين، هديه اى عاشقانه هم بوده است. 

رسم بوده كه مردان جوان براى نامزدشان دستمبو هديه مى داده اند. 
دستمبو، يك محصول جاليزى است و مثل ديگر محصولات جاليزى كشت 
مى شــود. در سرتاسر خراســان رضوى بويژه در مناطق تربت جام و تايباد، 

دستمبو در كنار خربزه كشت مى شود. 
كشــاورزها به شكل محدود و براى استفاده خودشان، كنار بوته هاى خربزه، 
دستمبو هم مى كارند. براى همين هم محصول دستمبو از بازارهاى محلى 
فراتر نمى رود. با اين وجود، در همه مناطقى كه محصولات جاليزى به عمل 

مى آيد، با كمى پرس  وجو، حتماً مى شود دستمبو هم پيدا كرد. 

 ملنگان، پسرعموى ريحان 
«تخم شربتى»، محصول گياهى است به نام «ريحان كوهى». ريحان كوهى از 
پسرعموهاى همين ريحان هاى خوراكى است كه سبزى ويژه تابستان هاست. 
اين گونه از خانواده ريحان ها، يك گياه خودرو از خانواده «نعنايى ها» است كه 
البته مى شود از طريق بذر آن را كاشت. «ملنگان» و «بادروج» اسم هاى ديگر 
اين گياه است. به خاطر داشتن تركيبات موسيلاژى (كه همان شكل ژله اى 
تخم شــربتى را مى سازد) از ريحان كوهى در تهيه شربت استفاده مى شود. 
تخم شــربتى به رفع بهتر عطش كمك مى كند و در تعادل فشــار خون و 
عملكرد بهتر متابوليســم سوخت و ســاز غذا در بدن نقش دارد و به خاطر 
همين هاست كه كشاورزها، تخم شــربتى را مى كارند؛ اين، كارى است كه 

ديمه كارهاى كلات نادرى، پشت در پشت انجام مى دهند.
كلات نادرى يك از بهترين رويشــگاه هاى ريحان كوهــى- يا آن طور كه 
ديمه كارها مى گويند «ملنگو»- است. آن ها هر سال اواخر زمستان، بذرهاى 
ملنگو را در تپه ماهور روستاهاى اطراف كلات نادرى، از «سيرزار» و «قله زو» 
بگيريد تــا «لايين» و «ايدليك» مى كارند و منتظر باران هاى بهاره مى مانند. 
برف هاى زمســتان كه آب بشــوند، بذرهاى ملنگو جوانه مى زند. باران هاى 
بهارى به ســاقه هاى نازك ملنگو جان مى دهد و آفتاب تابستان، بوته هاى 
كوچك ملنگو را به بار مى نشاند. ملنگو در مناطق شرقى هزارمسجد كشت 

مى شود.

 سماق، سوغات دهبار 
«سماق»، يا سفره هفت سين را به ياد ما مى آورد يا دورهمى هاى كباب خورى 
را. سماق ادويه اى ترش  مزه و سرخ   رنگ است كه ما كوبيده آن را به عنوان 
طعم  دهنده و مسهل هضم غذا استفاده مى كنيم؛ اما كمتر كسى است كه 
گياه ســماق و ميوه هاى خوشــه اى آن را بشناسد. درختچه هاى سماق در 
ارتفاعات بينالود هم مى رويد. در اين ميان بيشــترين درختچه هاى سماق 
جايى در ارتفاعات روســتاى ييلاقــى «دهبار» قــرار دارد. اهالى دهبارى ، 
تابستان ها به كوه مى زنند و اين خوشه هاى رسيده را كه از قرمزى به قهوه اى 
مى زند، مى چينند. گياه سماقى كه در ارتفاعات دهبار مى رويد، گونه اى خاص 
از اين گياه است كه به خاطر طعم ويژه اش با گونه هاى ديگر متفاوت است. 

ميوه سماق كه خوشه اى است، اواخر تابستان مى رسد. 
چند سالى است كه دهبارى ها جشنواره  سماق را هم در روستايشان برگزار 
مى كنند تا به گردشگران يادآورى كنند كه در اين روستاى ييلاقى، سماق 
هم جزو يكى از سوغاتى هاســت؛ يك سوغاتى طبيعى كه در دل ارتفاعات 

بينالود به عمل آمده است.

 زالزالك، نوستالوژى كودكى 

حتماً همه ما (ما يعنى دهه شصتى ها) گارى هاى زالزالك را به خاطر داريم كه 
چطور دور و بر مدرسه مى چرخيدند تا دانش آموزان، پول هاى توجيبى شان 
را صرف خريد اين ميوه نوبرانه پاييزى كنند. زالزالك، نوستالوژى كودكى هاى 
ماست. اين ميوه هنوز هم كم و بيش در ميوه فروشى ها پيدا مى شود. حالا 
اگر بخواهيم زالزالك براى فرزندان مان هم خاطره  ساز باشد، مى توانيم همين 

روزها از ميوه فروشى ها، سراغ زالزالك را بگيريم. 
درختــان زالزالك، عمدتاً در مناطق كوهپايه اى مى رويد و درختانى پر ميوه 
است. كار برداشــت زالزالك، مثل برداشــت توت، با تكاندن درخت انجام 
مى شــود. گونه اى زالزالك هم هست كه رنگ آن سرخ است و كوچك تر از 
زالزالك معمولى اســت. اين ميوه، نام آشنايى دارد. اسم اين گونه زالزالك، 
«علف خرس» اســت. همين زالزالك هاى ريز سرخ رنگ در شمال كشور هم 

مى رويد و «وليك» نام دارد. 
درختان زالزالك، هنوز هم در اطراف مشهد وجود دارند؛ هرچند غرب كشور، 

قطب توليد اين ميوه است.

 مردم / حســن احمدى فرد  خورشــيد از 
لابه لاى شاخه هاى به هم تنيده درخت ها، مى تابد 
به كف باغ. كف باغ، از علف هاى بلند، سبز است. 
باد مختصرى مى وزد و بوى خنكى و طراوت را در 
هوا مى پراكند. سيب هاى روى شاخه هاى خميده 
هم با گذر باد، تــكان مى خورند؛ مثل فرزندهاى 
بى شــمارى كه خود را به دامن مادر چسبانده اند. 
درخت ها با ســيب هاى سرخ هوس انگيزشان، باغ 
بهشــت را مى مانند. چند تا مــرغ و خروس، آن 
طرف  تر، تل پوســته هاى ســبز گردو را پال پال 
مى كنند. فرش نيمدارى پهن اســت و بســاط 
سفره اى كه جمع شــده، همان كنار، روى زمين 
است. هر كدام از اعضاى كم شمار خانواده به كارى 

مشغولند.
«حيدر»، ســطل پر از ســيب را مــى آورد و كنار 
كپه ســيب ها مى گذارد. بعد همان جا مى نشيند. 
سيب ها، روى پلاســتيك بزرگى كه روى زمين 
پهن شده، تلنبار شــده اند. پسرهاى خردسالش 
مى دوند و از ســر و كول پدر بالا مى روند. حيدر 
كارى بــه كار بچه ها نــدارد. آماده اســت تا به 
پرسش هاى خبرنگارى كه حالا وارد باغش شده  و 
كنار سيب ها نشسته ، پاسخ بدهد. همسرش، كمى 
آن طرف  تر، ريز ريز مى خندد كه «حيدر مصاحبه 
بلد نيست». مادرش، از همان جايى كه نشسته، با 
لهجه كرمانجى اش، صدا بلند مى كند كه «دكمه 
يقه ات را ببند مادر». حيدر مى خندد و دستش را 

به دكمه پيراهنش مى رساند...
زمان در باغ هاى «امَرودك» كُند و شيرين مى گذرد.

 روستاى كوچك، باغ هاى بزرگ
«امرودك»، روســتاى چندان بزرگى نيســت، اما 
باغ هاى بزرگى دارد؛ باغ هايى سبز و خرم كه در اين 
روزهاى آغاز پاييز، زير بار ميوه هاى سرخشان، سر 
خم كرده اند. رودخانه پر آب، باغ هاى آباد و طبيعت 
بكر اطراف آن، از امرودك بهشــتى ديدنى ساخته 
است. به اين جغرافياى دوست  داشتنى البته بايد 

صفاى بى  رياى اهالى امرودك را هم اضافه كرد.
«حيــدر بلند» اما اهل امرودك نيســت. او بزرگ 
شده روستاى «تلغور» است كه يكى دو كيلومترى 
با امرودك فاصله دارد، اما چند سالى مى شود كه 
يكــى از باغ هاى امرودك را خريده و حالا يكى از 

امرودكى ها به حساب مى آيد. 
درباره نام خانوادگى اش كه مى پرســم مى خندد 
و مى گويــد: «حتماً چون پدرانــم از بلندى هاى 

هزارمسجد به اينجا آمده اند، فاميلمان شده بلند.»
امرودك روستايى است در كوهپايه هاى هزارمسجد، 
آب رودخانه امرودك از ارتفاعات اين كوهســتان 
افسانه اى سرچشــمه مى گيرد و باغ هاى امرودك 
و تلغور و ديگر روســتاهاى پايين دست را سيراب 
مى كند. آب سرد رودخانه، هواى خنك كوهستانى 
و زمين هاى حاصلخيز، ســبب شده تا باغدارى در 
امرودك، رونق فراوانى داشته باشد. باغ هاى امرودك 
هم مثل ديگر روســتاهاى كوهپايه اى هزارمسجد 
در شمال مشهد، عمدتاً از درختان پربارى تشكيل 
شــده كه سبزى تيره آن با نقطه هاى درشت قرمز 
رنگ، آميخته است. امرودك، سيبستانى است كه 
آوازه محصولاتش، جغرافيايى بسيار وسيع تر از خود 

روستا را فراگرفته كرده است. 
 

 سيب لبنانى، سيب عباسى، سيب گلاب
«ســيب  كارى، برعكس آنكه خيال مى كنيد، كار 

پرمشــغله اى است و زحمت 

زيادى دارد.» اين را حيدر مى گويد و به درخت ها 
اشاره مى كند. زحمت سيب  كارها نه فقط حالا كه 
ســيب ها رسيده اند، بلكه در همه سال ادامه دارد. 
كار آن ها براى سال پيش رو، درست از وقتى شروع 
مى شــود كه كار برداشت سيب، به پايان مى رسد 
و اين يعنى، ســيب كارها، هيچ وقت سال از كار 

باغدارى فراغت ندارند. 
با برداشــت ســيب ها، كار «هرس» درختان آغاز 
مى شود. اگر درخت ها هرس نشوند، همه زور آن ها، 
صرف برگ ها و شاخه ها مى شود و ميوه هاى سال 

بعد از كيفيت مى افتد. 
حيدر پيش از آن كه برخيزد و ســينى چاى را از 
دست همسرش بگيرد، توضيح مى دهد كه «زمان 
هــرس هر درخت، با درخت ديگر فرق دارد. مثلاً 
درخت هاى ســيب زرد، كه محصول  شان زودتر 
مى رســد، هرس شــان هم زودتر آغاز مى شــود. 
همزمان كه سيب هاى قرمز لبنانى را مى چينيم، 
درخت هاى سيب  زرد را هم هرس مى كنيم. براى 

همين كار هرس، تا زمستان طول مى كشد».
در باغ هاى امرودك، سه پايه درخت سيب وجود 
دارد، پايه «سيب لبنانى» كه شامل سيب هاى زرد 
و سيب هاى قرمز است، «سيب عباسى» و «سيب 
گلاب». سيب هاى لبنانى و سيب گلاب، پاييز كه 
مى شود به بار مى نشينند، اما سيب هاى عباسى، 
مى مانند براى شروع ســرما. زمستان كه برسد، 
سيب هاى عباسى هم مى رسند و سرماى زمستان 
را به طعم ســيب آبدار، ميهمان مى كنند. حيدر 
مى گويد: «سيب عباسى، ميوه شب چله است. اين 

سيب را مى شود همه زمستان نگه داشت».

 شب، يخاب، سرماى زمستان
زمستان هاى امرودك، زمستان هاى سردى است؛ 
اما سيب كارى زمســتان و تابستان نمى شناسد. 
باغدارهــا، روزهاى ســرد زمســتان را در باغ ها 
مى گذرانند. حتى اگر همه درخت ها هرس شده 
و شــاخه هاى اضافه پاى درخت ها هم جمع شده 
باشــند، باز هم درخت هاى ســيب، به رسيدگى 

احتياج دارند. 
حيدر توضيح مى دهد كه: «بايد پاى درخت ها «كود 
بار» بريزيم. درختى كه كود نخورد، سال بعد، ميوه 
چندانى هم نــدارد.» كود بار، كود حيوانى اســت 
كه معمولاً از گاودارى هــا مى آيد. فضولات گاوى، 
بخصوص اگر چند ماهى آفتاب خورده باشند و به 
قول باغدارها «ســبك» شده باشند، براى درخت ها 
بسيار مفيد هستند. باغدارها، يك كپه كود حيوانى 
مى آورند و جايى كنار باغ انبار مى كنند. بعد پاى هر 
كــدام از درخت ها مقدارى از آن را مى ريزند تا مواد 

مغذى درخت ها در سال پيش رو، فراهم باشد. 
«يخاب» زحمت ديگرى اســت كــه باغدارها در 
زمســتان متحمل مى شــوند. آن ها بايد در اوج 
سرماى استخوان  سوز زمستان، درخت هاى باغ را 
آبيارى كنند. ايــن آب، پاى درخت ها يخ مى زند 
و ســبب مى شود تا حشــراتى كه در زمين لانه 

كرده اند، بميرند. 
حيدر چاى توى نعلبكى اش را هورت مى كشد و 
مى گويد: «گاهى كار آبيارى به شب مى افتد. شب، 
سوز سرما هم بيشتر مى شود و كار آبيارى را سخت 

مى كند، اما چاره اى هم نيست.»
يخاب، آفت كشى طبيعى است و كمك مى كند تا 

سال بعد، درخت ها به سم كمترى نياز 

داشته باشند. 

 نوزادهايى كه 6 ماهه مى رسند
زمستان با سرماى استخوان سوزش، حتى اين جا در 
كوهپايه هاى هزارمسجد هم دوامى ندارد. سرانجام 
طراوت بهــارى، جاى يخ و يخبندان زمســتان را 
مى گيرد؛ هرچند بهار در روســتاهاى كوهپايه اى، 

كمى ديرتر فرا مى رسد. 
حيــدر مى گويد: «نــوروز، كارى در باغ هــا نداريم، 
درخت ها آن موقع هنوز در خواب زمستانى هستند. 
كار مــا در بــاغ، از ده پانزده روز بعد عيد شــروع 

مى شود.» 
باغدارها، با شروع بهار، پاى درخت ها را بيل مى زنند. 
حيدر بلند، معتقد است خاك كه زير و رو بشود، هم 
كودها بهتر به خــورد درخت مى رود و هم درخت، 
نفسش راست مى شود. «پا بيل» كردن، كمك مى كند 
تا درخت ها، از خواب زمســتانى بيدار شوند. دو سه 
هفتــه بعد از عيد، وقتى بهار، چترش را روى ســر 
درخت هاى سيب پهن مى كند، باغ هاى امرودك در 

شكوفه هاى سفيد غرق مى شوند. 
حيدر مى گويــد: «درخت ها، بيســت روز بعد عيد 

شكوفه مى دهند.»
شــكوفه ها، همان نوزادانى هستند كه 6 ماه بعد، به 
ميوه هاى رسيده بدل مى شوند. آن ها البته در همه 
اين ماه ها به مراقبت و رسيدگى احتياج دارند. باران ها 
در كوهپايه ها مى توانند بسادگى به تگرگ بدل شوند 
و شكوفه ها را از درخت ها بتكانند يا سيلابى بشوند كه 
در ساعتى، باغ ها و روستاها را يكجا به هم بياشوبد. 
سرماى ناگهانى هم مى تواند شكوفه هاى تازه رسته را 
پژمرده و پلاسيده كند؛ اما از آن ها مهم تر آفاتى است 
كه مى تواند به جان درخت بيفتد و آن را بخشكاند يا 

ميوه هايش را از مرغوبيت بيندازد. 

 درخت ها هم تشنه مى شوند
«گاهى 45 روز بعــد از عيد، گاهى 60 روز و گاهى 
هم 90 روز بعد از عيد، درخت ها را ســم مى زنيم؛ 
سم قارچ، سم كرم و سم كنه» واقعيت آن است كه 
حالا استفاده از سم هم جزيى از باغدارى است. بويژه 
در سال هاى اخير، اگر درخت هاى ميوه سم نخورند، 
آفت ها چيزى از ميوه ها باقى نمى گذارند. «زولون»، 
«ديازنون» و «گزرانتيون» حالا ديگر نام هاى آشنايى 
براى سيب كارهاست. هر كدام از اين سم ها، بسته به 

نوع آفت، به ميزان يك تا يك و نيم ليتر در هزار ليتر، 
استفاده مى شوند. باغدارها با دستگاه هاى سمپاش، 
درخت ها را سمپاشى مى كنند تا ميوه ها مرغوبيت 

بيشترى داشته باشند. 
بــا رســيدن برگ ها و سرســبز شــدن درخت ها، 
آبيارى ها هم شــروع مى شــود. درخت هاى سيب، 
بيــن 9 تــا 12 روز يك بــار، آبيارى مى شــوند؛ 
هرچنــد گاهــى هم تــا نوبــت آب به يكــى از 
باغدارها برســد، زمانى بيشــتر از اين هــا به طول 
مى انجامــد.  حيدر مى گويــد: «درخت ها هم مثل 
آدميزاد، تشــنه مى شــوند. بعد كه آب مى رســد، 
هر درخت ســهم خــودش را بر مى دارد و مســير 
آب را بــراى ســيراب شــدن ديگــر درخت ها باز 

مى گذارد».
در همــه روزهاى بهــار و تابســتان، روز و روزگار 
باغدارهاى امرودكى، پاى درخت هاى سيب مى گذرد. 
آن ها شــب و روزشان را در باغ ها مى گذرانند. از كار 
«آب گيرى» هم كه فارغ بشوند، چيدن علف هاى هرز 
پاى درخت ها، بيل زدن زمين، كرت بندى و... وقتى 

برايشان باقى نمى گذارد. 

 كار مردانه برداشت سيب
پاييز كه مى رســد، سبزى يك دســت باغ هاى 
امرودك، نقطه چين مى شود؛ آن هم با نقطه هاى 
درشــت سرخ رنگ. ســيب ها آرام آرام مى رسند 
و آهســته آهسته درشت مى شــوند؛ آن  قدر كه 
وزن ســيب ها، شــاخه ها را خم مى كند. آن وقت 
كشــاورزها، «قوام»ها را زير شاخه ها مى گذارند تا 
سنگينى سيب ها، شاخه ها را نشكند. هر درخت، 
بســته به شــاخه هايش، به چندين و چند قوام 
احتياج دارد. قوام ها، چوب هاى بلندى هستند كه 
معمولاً از درخت هاى ســپيدار، چنار و... به دست 

مى آيند. 
كار برداشــت ســيب، كار مردانه اى است. مردها 
نردبان مى گذارند و از درخت ها بالا مى روند. آن ها 
سيب هاى رســيده را مى چينند و در سطل هاى 
لاســتيكى مى ريزند كه از شاخه آويزان كرده اند. 

ســطل  كه پر بشود، يكى از مردها يا زن هايى 
كه پاى درخت هستند، سطل را مى گيرند 
و سيب هايش را جايى وسط باغ، روى هم 

مى ريزنــد؛ تا خيلــى زود در جعبه هاى 
پلاستيكى يا چوبى چيده شده و راهى 

بازار بشوند. 
در اين ميان، شمارى از سيب ها 

هم پيش از چيده شدن، 
روى زميــن مى افتنــد. 
«پا ريز» اصطلاحى است 
كه باغدارهاى امرودكى 
بــراى ايــن ســيب ها 

استفاده مى كنند.
حيدر مى گويــد: «پا ريزها هم 
مرغوبى هســتند،  ميوه هــاى 
اما ما آن ها را بــراى بازار ميوه، 

جمع آورى نمى كنيم. حتى اگر ســيبى هنگام 
چيدن از دستمان بيفتد هم جزو پا ريزى هاست 

و قاطى ديگر سيب ها نمى شود.»
ســيب هاى پا ريزى، يا بــه كارخانه هاى توليد 
آبميوه فرســتاده مى شــوند يا براى تهيه سركه 
ســيب، به كار گرفته مى شوند؛ سركه 
سيب هم محصول ديگرى است 
كه در امرودك، مى شود از 

آن سراغ گرفت. 

 باغ هايى پشت  قباله عروس هاى جوان
در امرودك، باغ سيب و درخت هايش بسيار محترم 
هســتند. حيدر بلند معتقد است، درخت هم مثل 
آدميزاد است؛ اگر رسيدگى بشود، حتماً ثمر مى دهد 
اما اگر به حال خودش رها بشــود، نبايد از آن اميد 

ثمرى هم داشت. 
او مى گويد: «درخت هاى سيب نفس مى كشند و جان 
دارند. آب و غذا مى خورند و محصول مى دهند. يك 

وقتى جوان هستند و روزى هم به پيرى مى رسند»
امرودكى ها خوش ندارند درختى را قطع كنند؛ حتى 
اگر آن درخت، ديگر آن قدرها ثمرى هم نداشــته 
باشد و شايد به همين خاطر است كه باغ هاى اين 

روستا، هميشه پر بركت است. 
روزگارى نــه چندان دور، ايــن باغ هاى پر بركت، 
پشــت قباله عروس ها هم مى شده. پدر داماد، باغى 
را به عروس جوانش مى بخشــيده تــا زودتر بله را 
بگويد. رســم «باشــلُق» هنوز هم در كوهپايه هاى 
هزارمسجد مرسوم است. همسر حيدر بلند اما باغى 

پشت قباله اش نداشته است. 
حيدر برمى خيزد تا باز هم سينى چاى را از دست 
او بگيرد. مى خندد كه: «زن ها حالا بدون پشت قباله 
هم، همه كاره زندگى  هســتند.» كودكانش باز هم 
از ســر و كول پدر آويزان هســتند. آفتاب هنوز از 
لابه لاى شاخه هاى درختان، مى تابد به كف باغ. مرغ 
و خروس ها جايى دورتر، باز هم تل پوسته هاى سبز 

گردو را پال پال مى كنند. 
زمان در باغ هاى امرودك همچنان كند و شــيرين 

مى گذرد... 

برش

امرودكى ها خوش ندارند درختى 
را قطع كنند؛ حتى اگر آن درخت، 
ديگر آن قدرها ثمرى هم نداشته 
باشد و شايد به همين خاطر است 
كه باغ هاى اين روســتا، هميشــه 
پــر بركــت اســت. روزگارى نــه 
چندان دور، اين باغ هاى پر بركت، 
پشت قباله عروس ها هم مى شده. 
پــدر دامــاد، باغى را بــه عروس 
جوانش مى بخشيده تا زودتر بله 

را بگويد. 
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گشت و گذار در روستايى كوهپايه  اى كه با ميوه هاى سرخ و احترامش به طبيعت شناخته مى شود

باغ بهشت در دامنه هزار مسجد

كشــاورزها، «قوام»ها را زير شاخه ها مى گذارند تا 
سنگينى سيب ها، شاخه ها را نشكند. هر درخت، 
بســته به شــاخه هايش، به چندين و چند قوام 
احتياج دارد. قوام ها، چوب هاى بلندى هستند كه 
معمولاً از درخت هاى ســپيدار، چنار و... به دست 

كار برداشــت ســيب، كار مردانه اى است. مردها 
نردبان مى گذارند و از درخت ها بالا مى روند. آن ها 

مى گذرد... 

بكر اطراف آن، از امرودك بهشــتى ديدنى ساخته 
است. به اين جغرافياى دوست  داشتنى البته بايد 

صفاى بى  رياى اهالى امرودك را هم اضافه كرد.
«حيــدر بلند» اما اهل امرودك نيســت. او بزرگ 
شده روستاى «تلغور» است كه يكى دو كيلومترى 
با امرودك فاصله دارد، اما چند سالى مى شود كه 
يكــى از باغ هاى امرودك را خريده و حالا يكى از 

امرودكى ها به حساب مى آيد. 
درباره نام خانوادگى اش كه مى پرســم مى خندد 
و مى گويــد: «حتماً چون پدرانــم از بلندى هاى 

هزارمسجد به اينجا آمده اند، فاميلمان شده بلند.»
امرودك روستايى است در كوهپايه هاى هزارمسجد، 
آب رودخانه امرودك از ارتفاعات اين كوهســتان 
افسانه اى سرچشــمه مى گيرد و باغ هاى امرودك 
و تلغور و ديگر روســتاهاى پايين دست را سيراب 
مى كند. آب سرد رودخانه، هواى خنك كوهستانى 
و زمين هاى حاصلخيز، ســبب شده تا باغدارى در 
امرودك، رونق فراوانى داشته باشد. باغ هاى امرودك 
هم مثل ديگر روســتاهاى كوهپايه اى هزارمسجد 
در شمال مشهد، عمدتاً از درختان پربارى تشكيل 
شــده كه سبزى تيره آن با نقطه هاى درشت قرمز 
رنگ، آميخته است. امرودك، سيبستانى است كه 
آوازه محصولاتش، جغرافيايى بسيار وسيع تر از خود 

روستا را فراگرفته كرده است. 

 سيب لبنانى، سيب عباسى، سيب گلاب
«ســيب  كارى، برعكس آنكه خيال مى كنيد، كار 

پرمشــغله اى است و زحمت 

و شــاخه هاى اضافه پاى درخت ها هم جمع شده 
باشــند، باز هم درخت هاى ســيب، به رسيدگى 

احتياج دارند. 
حيدر توضيح مى دهد كه: «بايد پاى درخت ها «كود 
بار» بريزيم. درختى كه كود نخورد، سال بعد، ميوه 
چندانى هم نــدارد.» كود بار، كود حيوانى اســت 
كه معمولاً از گاودارى هــا مى آيد. فضولات گاوى، 
بخصوص اگر چند ماهى آفتاب خورده باشند و به 
قول باغدارها «ســبك» شده باشند، براى درخت ها 
بسيار مفيد هستند. باغدارها، يك كپه كود حيوانى 
مى آورند و جايى كنار باغ انبار مى كنند. بعد پاى هر 
كــدام از درخت ها مقدارى از آن را مى ريزند تا مواد 

مغذى درخت ها در سال پيش رو، فراهم باشد. 
«يخاب» زحمت ديگرى اســت كــه باغدارها در 
زمســتان متحمل مى شــوند. آن ها بايد در اوج 
سرماى استخوان  سوز زمستان، درخت هاى باغ را 
آبيارى كنند. ايــن آب، پاى درخت ها يخ مى زند 
و ســبب مى شود تا حشــراتى كه در زمين لانه 

كرده اند، بميرند. 
حيدر چاى توى نعلبكى اش را هورت مى كشد و 
مى گويد: «گاهى كار آبيارى به شب مى افتد. شب، 
سوز سرما هم بيشتر مى شود و كار آبيارى را سخت 

مى كند، اما چاره اى هم نيست.»
يخاب، آفت كشى طبيعى است و كمك مى كند تا 

سال بعد، درخت ها به سم كمترى نياز 

حيدر مى گويــد: «درخت ها، بيســت روز بعد عيد 
شكوفه مى دهند.»

6شــكوفه ها، همان نوزادانى هستند كه 6شــكوفه ها، همان نوزادانى هستند كه 6 ماه بعد، به 
ميوه هاى رسيده بدل مى شوند. آن ها البته در همه 
اين ماه ها به مراقبت و رسيدگى احتياج دارند. باران ها 
در كوهپايه ها مى توانند بسادگى به تگرگ بدل شوند 
و شكوفه ها را از درخت ها بتكانند يا سيلابى بشوند كه 
در ساعتى، باغ ها و روستاها را يكجا به هم بياشوبد. 
سرماى ناگهانى هم مى تواند شكوفه هاى تازه رسته را 
پژمرده و پلاسيده كند؛ اما از آن ها مهم تر آفاتى است 
كه مى تواند به جان درخت بيفتد و آن را بخشكاند يا 

ميوه هايش را از مرغوبيت بيندازد. 

 درخت ها هم تشنه مى شوند
45«گاهى 45«گاهى 45 روز بعــد از عيد، گاهى 60 روز و گاهى 
هم 90 روز بعد از عيد، درخت ها را ســم مى زنيم؛ 
سم قارچ، سم كرم و سم كنه» واقعيت آن است كه 
حالا استفاده از سم هم جزيى از باغدارى است. بويژه 
در سال هاى اخير، اگر درخت هاى ميوه سم نخورند، 
آفت ها چيزى از ميوه ها باقى نمى گذارند. «زولون»، 
«ديازنون» و «گزرانتيون» حالا ديگر نام هاى آشنايى 
براى سيب كارهاست. هر كدام از اين سم ها، بسته به 

سيب هاى رســيده را مى چينند و در سطل هاى 
لاســتيكى مى ريزند كه از شاخه آويزان كرده اند. 

ســطل  كه پر بشود، يكى از مردها يا زن هايى 
كه پاى درخت هستند، سطل را مى گيرند 
و سيب هايش را جايى وسط باغ، روى هم 

مى ريزنــد؛ تا خيلــى زود در جعبه هاى 
پلاستيكى يا چوبى چيده شده و راهى 

بازار بشوند. 
در اين ميان، شمارى از سيب ها 

هم پيش از چيده شدن، 
روى زميــن مى افتنــد. 
«پا ريز» اصطلاحى است 
كه باغدارهاى امرودكى 
بــراى ايــن ســيب ها 

استفاده مى كنند.
حيدر مى گويــد: «پا ريزها هم 
مرغوبى هســتند،  ميوه هــاى 
اما ما آن ها را بــراى بازار ميوه، 

جمع آورى نمى كنيم. حتى اگر ســيبى هنگام 
چيدن از دستمان بيفتد هم جزو پا ريزى هاست 

و قاطى ديگر سيب ها نمى شود.»
ســيب هاى پا ريزى، يا بــه كارخانه هاى توليد 
آبميوه فرســتاده مى شــوند يا براى تهيه سركه 
ســيب، به كار گرفته مى شوند؛ سركه 
سيب هم محصول ديگرى است 
كه در امرودك، مى شود از 

سيب هاى رســيده را مى چينند و در سطل هاى 
لاســتيكى مى ريزند كه از شاخه آويزان كرده اند. 

ســطل  كه پر بشود، يكى از مردها يا زن هايى 
كه پاى درخت هستند، سطل را مى گيرند 
و سيب هايش را جايى وسط باغ، روى هم 

مى ريزنــد؛ تا خيلــى زود در جعبه هاى 
پلاستيكى يا چوبى چيده شده و راهى 

در اين ميان، شمارى از سيب ها 
هم پيش از چيده شدن، 
روى زميــن مى افتنــد. 
«پا ريز» اصطلاحى است 
كه باغدارهاى امرودكى 
بــراى ايــن ســيب ها 

حيدر مى گويــد: «پا ريزها هم 
مرغوبى هســتند،  ميوه هــاى 
اما ما آن ها را بــراى بازار ميوه، 

جمع آورى نمى كنيم. حتى اگر ســيبى هنگام 
چيدن از دستمان بيفتد هم جزو پا ريزى هاست 

و قاطى ديگر سيب ها نمى شود.»
ســيب هاى پا ريزى، يا بــه كارخانه هاى توليد 
آبميوه فرســتاده مى شــوند يا براى تهيه سركه 
ســيب، به كار گرفته مى شوند؛ سركه 
سيب هم محصول ديگرى است 
كه در امرودك، مى شود از 

آن سراغ گرفت. 
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برش

بيان ادعاهاى اين فرد(احمد الحسن) 
هر عاقلــى را به خنده مى اندازد. در 
طــول تاريخ اســلام و تشــيع از اين 
مدعيان دروغين بســيار آمده اند و 
بــه زباله دان تاريخ روانه شــده اند. 
آيــا اين منطقى اســت كــه حضرت 
مهدى(عــج) با وجــود علمــاى اعلام 
و چهره هــاى وارســته مــورد وثوق 
مردم، اين شخص هتاك، تناقض گو 
و بدون سواد را براى نمايندگى خود 

در دوره پايانى غيبت انتخاب كنند؟

آيت االله علوى گرگانى:
حضــرت امــام(ره) فرمودند كه صداوســيما 
دانشگاهى بزرگ است، اگر بتوانيم صداوسيما را 
در مسير هدف خود آماده كنيم موفقيت بزرگى 
به دســت خواهيم آورد. بايد اتاق فكرى وجود 
داشته باشــد تا محتواى برنامه هاى صداوسيما 
را بررســى كند تا منطبق بر آموزه هاى دينى و 

انقلابى باشد. بايد مراقبت كرد كه چيزى از صداوسيما پخش نشود كه با اهداف 
نظام اسلامى منافات داشته باشد، هدف بايد رضايت الهى باشد و مراقب بود تا 
خلاف آن واقع نشــود. برنامه عظيم اربعين مانور اقتدار مكتب اهل بيت(ع) در 
جهان است و با توجه به اثرات جهانى اين برنامه، لزوم تهيه برنامه هاى رسانه اى 
متناســب با اين ايام ضرورت دارد. بايد تلاش و همت كرد تا مركز رســانه اى 
جمهورى اسلامى بر مبناى رضايت الهى باشد كه در اين صورت اثر هاى آن را 
بيشــتر در داخل و خارج خواهيم ديد. بايد به گونه اى رفتار كنيم كه ارزش ها 
حفظ شده و اجازه ندهيم كه دشمن ورود كند، بايد مبادى اخلاقى در برنامه اى 

رسانه اى مد نظر باشد چرا كه اثر خود را در جامعه خواهد گذاشت.
(معارف)

 لزوم تشكيل اتاق فكر براى برنامه هاى صدا و سيما
آيت االله نورى همدانى: 

بر اساس آموزه هاى اسلامى بايد دشمنان را 
مؤاخذه و محاصره كرد و كمينگاه ها را بست، 
دستور اســلام به امت مسلمان اين است كه 
بايد محل نفوذ دشــمن را مسدود كند، يكى 
از امتيازات مجاهدان اســلامى اين است كه 

ماديت و معنويت را همراه با هم دارند.
رهبر انقلاب در فرمايشــات خود قاطعانه و مســتحكم درباره موضوع جهاد 
صحبت كردند و پيام محكمى به دشمنان انقلاب دادند، همين روحيه جهادى 

بود كه سبب پيشرفت كشور و انقلاب و مقابله با استعمار و استكبار شد.
FATF نقشه دشمنان انقلاب بعد از برجام است و هميشه توطئه هاى خود 
را در قالب الفاظ و مفاهيم خوب مانند مبارزه با تروريسم جلوه مى دهند، قرار 
است در مجلس درباره اين معاهده تصميم گيرى شود كه نمايندگان ملت 
بايد هوشيار باشند. حوزه نمى تواند نسبت به اين موضوع و مسائل مربوط به 
انقلاب بى تفاوت و غافل باشد، مثلث شوم عبرى، غربى و عربى اين توافق 
را تشكيل مى دهند و بايد ببينيم كه با چه كسانى قرار است پيمان ببنديم.
 (رسا)

 سخنان رهبرى پيام آور اقتدار ايران بود
آيت االله جوادى آملى:

دســتور دين اين اســت كه به گونه اى رفتار 
كنيم تا دشمن از اقتدارمان هراسان باشد، بايد 
اقتدار كشور را حفظ كنيم تا بيگانگان طمع 
نكنند. انسان يك جزم و يك عزم دارد؛ بخش 
جزم به انديشه و بخش عزم به انگيزه و اراده 
مربوط مى شود و هيچ رابطه اى هم ميان اين 

دو وجود ندارد؛ روح انسان بايد قوى باشد تا ميان اين دو ارتباط ايجاد كند و 
انسان را به عالم با عمل تبديل كند. دين به ما دستور داده به گونه اى رفتار 
كنيم تا دشــمن از اقتدارمان هراسان باشد، ما به ديگران هجوم نمى بريم، 
اما به گونه اى رفتار مى كنيم كه دشــمن نتواند خيال باطلى در ذهن خود 
بپروراند، بر اين اســاس اقتدار كشور را بايد حفظ كنيم تا بيگانگان طمع 
نكنند. بايد در نظر داشته باشيم تا آنچه كه براى ما تبديل به جزم شد رها 
نكنيم، بلكه آن را به دست عقل عملى بسپاريم تا به عزم و عقيده تبديل 
شود؛ اگر اين موضوع در جامعه فراگير شده و به اهميت علم و عمل پى برده 

شود، همه جامعه از اهل ايمان خواهند شد.
(رسا)

اقتدار كشور را حفظ كنيم تا بيگانگان طمع نكنند

چهره - خبر

معارف

به بهانه تحركات تازه فرقه ضالهّ احمد الحسن  

راهى به سوى مرداب!  

واكنش رئيس مركز خدمات 
به جوسازى ها عليه حوزه و روحانيت

رسا: حجت الاسلام والمسلمين 
عليه  جوســازى ها  بــه  ربانى 
حوزه هاى علميــه و روحانيت 
واكنــش نشــان داد و برخى 
اظهارنظرها را ناشى از بى خبرى 

و جهل گوينده آن دانست.
حجت الاسلام والمسلمين ربانى 
در مراســم بزرگداشت سالروز تأسيس مركز خدمات با بيان اينكه معيار 
اصلى موفقيت مركز خدمات رضايت طلبه است، گفت: آرامشى كه طلاب 
و روحانيان به دست مى آورند و خشنودى  كه يك خانواده روحانى با وجود 
تمام مظلوميت ها و محروميت هاى اين قشــر پيدا مى كند، نشان دهنده 

موفقيت اين مركز است.
وى بيان كرد: مركز خدمات بايد خانه اميد هر طلبه اى باشــد تا در زمان 

گرفتارى ها و مشكلات به آن مراجعه كند.
حجت الاســلام والمســلمين ربانى در بخش ديگرى از سخنان خود به 
شبهات اخير درباره پرداخت هزينه ميلياردى به طلاب اشاره كرد و گفت: 
خدا هدايت كند آن فرد را اگر قابل هدايت اســت. انتظار بود كه شوراى 
هماهنگى حوزويان و اين گونه مجموعه ها بيشتر به ارائه پاسخ مى پرداختند.
وى بيان كرد: اين فرد با جوســازى مى گويد كه قرار است در سال 1414 
يعنى 18 ســال بعد كه طلبه ها 300هزار نفر شــوند به هر كدام ماهى 
2ميليون و نيم داده شود! بايد گفت امروز نه مبلغى داده شده و نه 18 سال 

بعد است كه از حالا به آن پرداخته ايد.
رئيس مركز خدمات حوزه افزود: گاهى برخى حرف ها خيلى شيطنت آميز 
است. شما همين الآن را تحليل كن. چه كسى گفته است كه قرار است 
اين مبلغ پرداخت شــود. چرا از الآن نگران اين هستى كه 18 سال بعد 

فلان مبلغ پرداخت شود.
وى بــا بيان اينكه وحدت ملى ما در گرو وحدت فرهنگى ماســت و اگر 
بخواهيم وحدت ملى داشــته باشيم نياز به وحدت فرهنگى داريم، افزود: 
لهَّ و لبيك يا حسينى كه در همه جاى كشور گفته مى شود  ا الذِّ هَيهَاتَ مِنَّ
نشان دهنده وحدت فرهنگى ماست و اگر آن نباشد وحدت ملى ما از بين 

مى رود.

حجت الاسلام پناهيان با اشاره به مشكلات اقتصادى:
بايد براى اربعين سختى بكشيم

معارف:حجت الاسلام والمسلمين 
داشت:  اظهار  پناهيان  عليرضا 
حماســه اربعين يك مســئله 
حاشــيه اى و سليقه اى نيست، 
كجاى عالم 20 ميليون دور هم 
جمع شده و به صورت باشكوه 
در يك مراسم عظيم به سوى 
هدفى مقدس حركت مى كنند، بايد توجه داشت كه اين نعمت جز لطف 

الهى نيست.
استاد سطوح عالى حوزه علميه در سومين همايش «هيئت هاى فعال در 
اربعين» در جمكران، با اشاره به اهميت بحث اربعين در جهان تأكيد كرد: 
بايد مراقب بود كه درباره نعمت اربعين مؤاخذه نشويم، چرا كه نمى توان از 

پاسخ به چنين مؤاخذه اى سربلند بيرون آمد.
وى با اشاره به ويژگى هاى سفر هاى كاروانى بيان كرد: افرادى كه به زيارت 
اربعين مشرف مى شوند، سعى كنند به جاى سفرهاى انفرادى، به صورت 

كاروانى در اين همايش شركت كنند.
اين سخنران برجســته دينى با بيان اينكه در اين عالم، چيزى زيباتر از 
روضه هاى بين راهى وجود ندارد، افزود: با كاروانى رفتن مى توان مجالس 
را بهتر برگزار كرد و مراقبت نســبت به رفتارهاى يكديگر، برطرف كردن 
ناراحتــى و كمك به ديگــران در قالب كاروان هــا و هيئت هاى اربعين 

امكان پذير است.
استاد سطوح عالى حوزه علميه تأكيد كرد: خدا در كربلا هزينه كرده است 
و ما نبايد ايســتگاه هاى ديگرى در مقابل كربلا تأسيس كرده و جاهاى 
ديگــر را رونق دهيم، بلكه بايد اربعين را بر تمام كارها اولويت داده و امام 
حســين(ع) و اربعين را محور كار قرار دهيم تا به كارهايمان بركت داده 

شود.
وى با بيان اينكه اخيراً پياده روى اربعين در بيشتر شهرها راه افتاده است، 
مطرح كرد: كســانى كه نمى توانند در مراســم اربعين شركت كنند در 
روز هاى اربعين، در خيابان شهرهاى خود پياده روى مى كنند و اين حركت 
واقعاً حركت زيبايى است كه به صورت كاملاً خودجوش و مردمى راه افتاده 
اســت و بعد از گذشت سه ســال، يك پياده روى چند نفره به سرعت به 

پياده روى چندهزار نفره در برخى از شهرها تبديل شده است.
اين سخنران برجسته دينى با اشاره به ضرورت هاى مراسم اربعين گفت: 
براى مراسم اربعين بايد مراسم بدرقه برگزار شود تا معلوم شود كه مسافران 
از كجا راهى اين همايش جهانى مى شوند تا حاجتمندان بتوانند به آن ها 
مراجعه كنند، بنابراين بايد جريان بدرقه اربعينى ها را جدى گرفت و در 

جاى مشخصى از شهر انجام داد.
وى با بيان اينكه امسال زيارت اربعين با موانعى همچون موانع اقتصادى 
رو به رو شــده اســت، گفت: البته اين مراسم با موانع بيشتر، دلچسب تر 
خواهد شد، بايد توجه داشت كه اين مراسم در سال هاى آينده در تابستان 
برگزار خواهد شــد و خواهيد ديد كه شكوه آن بيشتر خواهد شد و اصلاً 
ما آمده ايم كه براى اربعين سختى بكشيم نه اينكه تفريح كنيم، بنابراين 
اين ســختى ها نه تنها سبب كم شدن شكوه اربعين نمى شود كه موجب 

جذاب تر شدن آن مى شود.

اهداى قرآن دست دوز بانوى پاكستانى به موزه مدينه
ايكنا: قرآن دســت دوز نسيم 
اختر، بانوى پاكستانى به موزه 
قرآن مدينه منوره در عربستان 

اهدا شد.
اين قرآن پس از بازنگرى آن از 
سوى اســاتيد و بزرگان قرآنى 
كشور پاكســتان به موزه قرآن 

مدينه منوره اهدا شد.
عبدالرحمن بنا، سخنگوى رسمى و مدير روابط عمومى موزه قرآن مدينه 
در اين باره گفت: اين قرآن در 10جلد است كه به مدت 32 سال توسط 

«نسيم اختر» بانوى پاكستانى طراحى شده است.
وى گفت: طول هر جلد از قرآن دست دوز، 56 سانتيمتر و عرض آن تقريباً 
38 سانتيمتر است و وزن آن به 55 كيلوگرم مى رسد و 300 متر پارچه 

براى كتابت اين قرآن استفاده شده است.

 معارف / ســيد مصطفى حسينى راد   اين 
روزها گزارش هايى از تحــركات تازه فرقه گمراه 
«احمد الحسن» كه خود را «سيد يمانى» مى خواند، 
به دست ما رسيده كه حاكى از توزيع جزوه هايى 
در برخى مناطق شهر مشهد براى معرفى و بيان 
ادعاهاى اين مدعى دروغين حوزه مهدويت است.

براى آشنايى بيشــتر خوانندگان گرامى ابتدا به 
بيــان عقايد انحرافى اين فرقه و ســركرده آن ها 
مى پردازيم و سپس به صورت گذرا اين ادعاها را 

نقد و بررسى مى كنيم.

  احمد الحسن كيست؟
احمد ابن الحســن يا احمد بصــرى كه خود را 
«سيد يمانى» خوانده، فردى عادى از قبيله اى غير 
سادات در جنوب عراق است كه ادعاى فرزندى و 
فرستادگى امام زمان(عج) را كرده است. اين مدعى 
دروغين كه هم اينك متوارى و به گفته طرفدارانِ 
اندكش در غيبت اســت(!) مدتــى را در يكى از 
حوزه هاى علميه عراق تحصيل كرده اما بشــدت 
با مرجعيت و روحانيت مخالف است و طرفدارانش 
در اين راه حتى دست به اقدام هاى مسلحانه هم 
زده اند، به عنوان نمونــه از متهمان اصلى حمله 
مســلحانه اخير به كنســولگرى ايران در بصره 
هستند. وى از ســال 1379 و با ادعاى دروغين 
ديدن امام زمان(عج) در خواب و ســپس ادعاى 
ملاقات با ايشان در بيدارى، مدعى شده است كه 
فرســتاده خاص آن حضرت و همان سيد يمانى 
است(!) كه خروجش از نشانه هاى ظهور حضرت 
صاحب العصر(عج) اســت. اين مدعى دروغين با 
بيــان برخى آيات قــرآن و احاديث اهل بيت(ع) 
كه اشــاره به موضوع ظهور دارند، با شــيوه هايى 
عوام فريبانــه نتيجه گيرى مى كند كه رســول 
خــدا(ص) در وصيــت يا همان عهــدى كه نزد 
اميرالمؤمنين(ع) قرار داده بــه نام وى به عنوان 
اولين نايب حضرت مهدى(عج) در ميان 12مهدى 

اشاره كرده است!

 خواب و رؤيا؛ دليل بر حقانيت!
تخيلات مضحك اين فريب خورده شيطان موجب 
شده شــمار اندكى از افراد جاهل و ناآگاه گرد او 
جمع شوند و ادعاهايى مانند ديدن خواب درباره 
حقانيت وى را مطرح كنند. جالب اينجاست كه 
قوى ترين دليل و مستمسك اين فرد، خواب و رؤيا 
و استخاره اســت! مواردى كه هيچ گاه در شرع و 
عرف از آن به عنوان دليل ياد نمى شــود و كسى 
را نمى توان با اســتناد به خواب و رؤيا براى اثبات 

مطلبى، قانع كرد.
نخست اينكه روايت كننده خواب و رؤيا بايد فرد 
امين و شــناخته شده اى باشد، مانند خواب هايى 
كه از برخى بزرگان دينى يا علماى مشهور روايت 
شــده اســت. دوم، از كجا معلوم كه اصل چنين 
خواب هايى، دروغى بيش نباشد براى فريب مردم 
و سوءاســتفاده از احساســات و تعلقات مذهبى 

آن ها؟
اســتخاره نيز همان طور كه علماى دين تصريح 
كرده اند، به هيچ وجه حجت شرعى نيست و اينكه 
چه استخاره اى از سوى چه كسى و با چه نيتى به 
چه جوابى رسيده است، خود هزاران اما و اگر دارد.

 استناد  غلط به حديث وصيت
بحث حديــث «وصيت» و نتيجــه اى كه احمد 
الحســن براى اثبات ولايت خود از آن مى گيرد، 
ادعاى بدون دليل و البته بســيار مضحكى است 
كه طبيعتاً چــون هيچ دليل عقلى و نقلى بر آن 
اقامه نشده خود به خود مردود و بى اعتبار است. 
با اين حال، علامه حسينى قزوينى رئيس مؤسسه 
تحقيقاتى وليعصر(عج) به اين ادعا پاسخ مبسوط 

داده است كه در اينجا مرور مى كنيم:
آيت االله حسينى قزوينى مى گويد: ما بارها حديث 
وصيــت را براى عزيزان بيان كرديم اما آن ها ادعا 
مى كنند چرا نمى گذاريد مردم حديث وصيت را 
ببينند! در كتاب «الغيبة» اثر «شيخ طوسى» حديث 
وصيت بيان شــده است. بالاترين دليل آقايان بر 
حقانيتشان اين حديث است و انتقادشان هم اين 
است كه چرا نمى گذاريد مردم حديث وصيت را 
ببينند! طبق حديث وصيت، پيغمبر اكرم(ص) در 
شبى كه از دنيا رفت، به اميرالمؤمنين(ع) وصيت 

كرد و فرمود:
َّهُ سَــيكونُ بعَْدِى اثنَْا عَشَرَ إمَِاماً وَ مِنْ  «يا عَلىِ إنِ

بعَْدِهِمْ اثنَْا عَشَرَ مَهْدِياً...»؛ 
اى على پس از من 12 نفر امام و بعد از ايشان 12 
نفر مهدى است. هر گاه مرگت رسيد (خلافت را) 
به فرزندم حسن واگذار كن، كه او «برَِّ وصول» است. 
چون او وفاتش رسيد بايد آن را به فرزندم حسين، 
زكى شهيد مقتول بسپارد. چون هنگام شهادت 
حسين رسيد بايد به فرزندش سيدالعابدين ذى 
الثّفنات على بســپارد. چون هنگام وفات او رسد 
بايد به فرزندش محمد باقرالعلم بســپارد و چون 
مرگ او رسد بايد به فرزندش جعفرصادق واگذار 
كند و چون مرگ او فرا رسد، به فرزندش موسى 
بن جعفركاظم بايد بسپارد و چون وفات او فرا رسد 
به فرزندش على بسپارد و چون مرگ او فرا رسد به 
فرزندش محمدتقى واگذارد. چون هنگام وفات او 
شود به فرزندش على ناصح بسپارد و چون مرگ 
او در رســد به فرزندش حســن فاضل واگذارد و 
چون وفات او برسد بايد به فرزندش محمد نگهبان 
(آيين) آل محمد عليهم السلام بسپارد، پس اين 

12 امام است و پس از آن 12 مهدى.
اين حديث وصيت اســت كه ما براى چهلمين و 
پنجاهمين بار آن را مى خوانيم. احمد بصرى ادعا 
مى كند كه چــرا نمى گذاريد مردم اين وصيت را 

بشنوند!
بعد در ادامه دارد كه: «چون مرگش در رســد به 
فرزندش كه اول مقرّبين اســت واگذارد». شــما 
مدعى هســتيد كه از طرف حضرت مهدى(عج) 
آمديد، در حالى  كه روايت مى گويد: وقتى حضرت 

مهدى(عــج) ظهور كرد، حكومت تشــكيل داد 
و وفاتشــان رســيد به هنگام وفات وصيت را به 
فرزندش مى دهد. شــما در حــال حاضر كه امام 
زمان(عــج) حتى ظهور هم نكرده، چه مى گوييد 
و چه ادعاى دروغى مطرح مى كنيد؟! مگر شما به 
حديث وصيت استناد نمى كنيد؟ حديث وصيت 
مى گويد، بعد از وفات امام مهدى(عج) 12 مهدى 

است نه الآن!
در اين حديث وارد شــده اســت كه 12 مهدى 
مى آيد، نه 12 امام! شــما «احمد بن الحسن» را 
«امــام» مى خوانيد؛ پس حديث وصيت شــما را 

تكذيب مى كند نه تأييد!

 دجالى كه از بصره ظهور مى كند!
در كتاب «التشــريف بالمنن فى التعريف بالفتن» 
اثر «ســيد بن طاووس» وارد شــده است كه: «و 
يخرج دجّال مــن دجلة البصرة»؛ دجالى از بصره 
قيام خواهد كرد. يمانى كه در يمن اســت. امام 
صادق(ع) مى فرمايد: يمانى كه از بصره مى آيد و 
مدعى مهدويت و نيابت است، دجال است كه از 
من نيست و مقدمه تمام دجال هايى است كه بعد 

از او خواهند آمد!

همچنين در كتاب «الغيبة للنّعمانى» وارد شــده 
اســت: «حضرت ظهور نمى كند تا اينكه 12 نفر 
مى آينــد كه همگى مدعى هســتند ما حضرت 
مهدى(عج) را ديده ايم و حضرت مهدى(عج) هر 

12 نفر را تكذيب مى كند».

  ادعاهاى بدون دليل
اين هــا دلايل به اصطلاح «نقضى»هســتند براى 
ادعاهاى احمد الحســن و پيروانش كه به صورت 

خلاصه وار بيان شد. 
امــا دلايل حلـّـى؛ اصولاً نايبان امــام زمان(عج) 
و بزرگانى كــه حضرت را در خــواب ديده اند يا 
توقيعاتى از آن حضــرت دريافت كرده  اند افرادى 
هستند شــناخته شــده و مورد وثوق مردم كه 

احتمال دروغگويى درباره آن ها وجود ندارد.
خوب اســت اگر احمد الحسن توقيع يا نامه اى از 
سوى حضرت مهدى(عج) دارد – كه طبيعتاً اگر 
او فرستاده حضرت باشد بايد چنين نامه اى داشته 
باشد – آن را منتشر كند و همگان را از نگرانى و 
سرگشتگى درآورد! وگرنه بيان ادعاهايى كه مرغ 
پخته را به خنده مى اندازد در طول تاريخ اسلام و 
تشيع بسيار رخ داده و اين مدعيان دروغين نيز به 
زباله دان تاريخ روانه شده اند. آيا اين منطقى است 
كه حضرت مهدى(عــج) با وجود مراجع عظام و 
علماى اعلام و چهره هاى وارسته مورد وثوق مردم، 
اين شخص هتاك، تناقض گو و بدون سواد را براى 
نمايندگى خود در دوره پايانى غيبت انتخاب كنند 
و تنها در خواب هاى طرفداران اين شخص، ظاهر 

شوند؟!

  اعتقادات انحرافى احمد الحسن
آيت االله حســينى قزوينى به پــاره اى از اعتقادات 
ضالهّ احمد الحســن نيز اشاره مى كند و مى گويد: 
او نسبت به اهل بيت(ع) جســارت دارد. او نسبت 
به حضرت سيدالشــهدا(ع) مدعى اســت كه در 
وجود مقدس حضرت، هنوز شــرك وجود دارد! او 
درباره آيه شــريفه: «وَالعَْصْرِ إنَِّ الإْنِسْانَ لفَِى خُسْر» 
كــه روايات متعــدد داريم در رابطه با دشــمنان 

اهل بيت(ع) از جمله «ابوجهل» است مدعى است 
كه اين آيه در حق اميرالمؤمنين(ع) نازل شده است!
او دربــاره حضرت يونس (على نبينا و آله و عليه 
السلام) كه از انبياى مرســل و پيامبران گرامى 
اســت و قرآن كريم با جلالت از او ياد مى كند، با 
كمال وقاحــت اعلام مى كند: «حضرت يونس در 
شكم ماهى مُرد، وارد آتش جهنم شد و تا قيامت 
در آتش جهنم مى سوزد». اين ادعاى او برخلاف 
يناهُ  آيه قرآن كريم اســت كه مى فرمايــد: «وَ نجََّ
مِنَ الغَْمِّ وَ كذلكِ ننُْجِــى المُْؤْمِنِين/ از آن اندوه 
نجاتش بخشيديم و همين گونه مؤمنان را نجات 

مى دهيم».

  فرقه فاسد، بى عقل و بى محتوا
رئيس مؤسســه تحقيقاتــى وليعصر(عج) تأكيد 
مى كنــد: مزخرفاتى كــه اين افــراد مى بافند و 
لاطائلاتى كه نسبت به انبيا و ائمه اطهار(ع) بيان 

مى كنند قابل تحمل نيست. 
اين اســتاد حوزه با اشــاره به اينكه متأســفانه 
طرفداران احمد بصرى به برخى روايات ضعيف، 
شــاذ و نادر كه بزرگان ما همانند مرحوم «شيخ 
مفيد»، «شيخ طوسى» و ديگران اين روايت را رد 
كرده اند و مخالف روايات متواتر، قطعى و عقيده 
شيعه دانسته اند استناد مى كنند و مى افزايد: من 
به عصمت حضرت صديقه طاهره(س) و به خداوند 
سوگند مى خورم فرقه اى فاســدتر، بى اساس تر، 
بى محتواتر و بى عقل تر از طرفداران «احمد الحسن» 

در عمرم نديده ام.
آيت االله دكتر حسينى قزوينى تأكيد مى كند: در 
گذر تاريخ افراد فتنه گر از ناآگاهى شيعيان درباره 
مهدويت سوءاستفاده كرده اند، از اين رو ما بايد با 
پرداختن به اين موضوع و تبيين مطالب مهدويت، 
نگذاريم راه هاى سوءاســتفاده دشــمنان از اين 
موضوع باز شــود. اين افراد رسماً اعلام كردند كه 
اگر آمار ما به 10 هزار نفر برســد قيام مى كنيم و 
اولين چيزى كه نابود مى كنيم مراجع و حوزه هاى 
علميه اســت! زيــرا اين ها مى داننــد حوزه هاى 

علميه اند كه اين افراد را رسوا مى كنند.

حوزه

حوزه: آيت االله مكارم شيرازى خطاب به طلاب گفت: 
بدانيد، حوزه دشــمنانى در داخل و خــارج دارد و ما 
حوزويان بايد ســعى كنيم اين حوزه را حفظ نماييم؛ 

دشمن مى خواهد نقش حوزه را كمرنگ كند.
اين مرجع تقليد در بيستمين اجلاسيه اساتيد سطوح 
عالى و خارج حوزه علميه قم با عنوان «رســالت اساتيد 
در هدايــت تربيتى و علمى» با بيان اينكه بيان چكيده 
درس و بحث ها نيز مى تواند مفيد باشد، افزود: استادان 
بايد اشكالات را به خوبى بشنوند و پاسخ دهند؛ نبايد از 
اشكالات مكرر عصبانى شوند كه در اين صورت ارزش 

كار آن ها از دست خواهد رفت.
وى با اشــاره به اينكه استادان بايد از مفاهيم روشن و 
ساده اســتفاده كنند، افزود: اگر بعد از درس، فرصتى 
بود؛ بايد به شــاگرد ها اجازه داده شــود تا سؤال هاى 
خود را مطرح كنند و علاوه بر آن به شــاگردان فرصت 

مباحثه داده شود.
اســتاد خارج فقه حوزه علميه قم توصيه كرد: تدريس، 
قدرت تفهيم مى آورد، بنابراين شــاگردان را به تدريس 
تشويق كنيد، همچنين برگزارى مسابقه ميان شاگردان 
در نوشــتن، مباحثه و رفتن به ســراغ مســائل روز از 

اقدام هايى است كه اساتيد بايد توجه داشته باشند.
اين مرجع تقليد با بيان اينكه حوزه هاى شهرســتان ها 

نيز بايد تقويت شــوند، افزود: يكــى از راه هاى تقويت 
حوزه هاى شهرســتان ها اين اســت كه استادان به آن 

مناطق بروند.

برنامه 5 ساله حوزه به زودى ارائه مى شود 
مدير حوزه هاى علميه نيز در سخنانى اظهار داشت: در 
پذيرش حوزه هاى علميه تلاش شده تا مبناى پذيرش، 

كيفيــت و توانمندى هاى روحى، فكرى و شــخصيتى 
باشد.

آيت االله عليرضا اعرافى با بيــان اينكه مديريت حوزه، 
شــتاب زدگــى در پذيرش و افزايش كمى نداشــته و 
نخواهد داشــت، گفت: در دو ســال اخير تلاش شده 
ضريــب پذيرش و نمره ها افزايش يابد؛ نبايد نگران كم 
شدن ورودى ها باشــيم؛ بلكه بايد نگران اين باشيم در 
دنيايى كه اين همه نياز وجود دارد و نياز ها در سطحى 

بالاتر از گذشته است، افراد ممتاز را تربيت كنيم.
مديــر حوزه هــاى علميــه تصريــح كرد: اســتقلال 
مالــى حوزه هــاى علميــه بســيار مهم اســت و بايد 
تــلاش كنيم در حــوزه منابع پايدار ايجاد شــود و تا 
جايــى كه امــكان دارد، منبــع تغذيه ما ايــن منابع 

باشند.
وى با بيان اينكه برنامه پنج ســاله حوزه آماده شــده 
و به زودى ارائه خواهد شــد، بيان كــرد: در ادامه كار 
نيازمند هســتيم از نظر اساتيد و فضلا بهره مند شويم 
و اكنون اين نيز انجام شــده و نظــرات جمع آورى و 

بررسى مى شود.
وى با بيان اينكه ما اگر حوزه بالنده، انقلابى و پاسخگو 
داشته باشيم در همه جهان اثرگذار هستيم، گفت: در 

خط مقدم براى تحقق اين امر اساتيد قرار دارند.

آيت االله مكارم شيرازى در بيستمين اجلاسيه اساتيد قم:

دشمن مى خواهد نقش حوزه را كمرنگ كند



پيش روى مشهدى ها در جام حذفى 
حتى بدون پول 

فولاد هم حريف پديده نشد
ورزش: تيم فوتبال پديده عصر ديروز در بازى زيبا موفق شد با شكست فولاد 
به دور بعدى جام حذفى صعود كند. در اين بازى كه در استاديوم امام رضا(ع) 
برگزار شد شاگردان گل محمدى با نتيجه 3 بر 2 فولاد را در 120 دقيقه توفانى 
شكست دادند. دو تيم در طول 90 دقيقه به نتيجه مساوى يك بر يك رسيده 
بودند. فولادى ها در ابتداى وقت هاى اضافه روى اشتباه داور با ضربه پنالتى 
شيمبا از ميزبان پيش افتاد اما در 15 دقيقه دوم وقت هاى اضافه پديده اى ها 
با شروعى رؤيايى دو گل توسط صادقى(پنالتى) و مهدى خانى به ثمر رساندند 
تا تماشاگران مشهدى همچنان با سربالا به خانه بروند.آنچه در اين بازى بيشتر 
به چشم آمد داورى ضعيف اكبريان بود كه صداى همه تماشاگران را در آورد. 
پديده در مرحله بعد جام حذفى بايد با برنده بازى سايپا و استقلال بازى كند. 

پديده پيش از اين ذوب آهن را شكست داده بود.

2 بازيكن پيشين سرخابى 
در انتظار تأييد جادوگر

ورزش:  دو بازيكن سابق تيم هاى استقلال و پرسپوليس براى پيوستن به تيم 
سپيدرود در انتظار تأييد على كريمى هستند. به نقل از تسنيم، آرش افشين و 
بابك حاتمى دو بازيكن سابق تيم هاى استقلال و پرسپوليس از چهارشنبه در 
تمرينات تيم سپيدرود شركت كرده اند و براى پيوستن به اين تيم در انتظار نظر 
نهايى على كريمى هستند.همچنين امين منوچهرى ديگر بازيكن سپيدرود 
هم كه چند روزى در تمرينات اين تيم غيبت داشــت،  دوبــاره به تمرينات 

سرخ پوشان رشتى بازگشته است.

كريمى نامزد بهترين هافبك
 تاريخ جام ملت ها

ورزش: پس از انتخاب بهترين مهاجم ادوار جام ملت ها اين بار سايت رسمى 
كنفدراسيون فوتبال آسيا (AFC) قصد در معرفى و راى گيرى درباره انتخاب 

بهترين بازيكنان تمامى ادوار اين رقابت ها در پست هاى مختلف دارد.
بر اين اساس، AFC اين بار به معرفى 10 نامزد كسب عنوان بهترين هافبك 
تاريخ جام ملت هاى آسيا پرداخته است كه نام على كريمى نيز ديده مى شود. 
او با كيم جو سونگ از كره جنوبى، فهد الهريفى از عربستان، شونسوكه ناكامورا 
از ژاپن، شائو جيايى از چين، نشات اكرم از عراق، هرى كيول از استراليا، سرور 
جپاروف از ازبكســتان، كيســوكه هوندا از ژاپن و كو جاچئول از كره جنوبى 

رقابت مى كند. 

اتوبوس پرسپوليس 
در خط تبريز- ميانه

ورزش سه: باشگاه پرسپوليس دو فصل پيش در راستاى حرفه اى سازى خود 
اقدام به همكارى با يك شركت خودروسازى براى ساخت اتوبوس اين باشگاه را 
گرفت. يك اتوبوس كاملا شيك با امكانات قابل توجه و رفاهى براى بازيكنان كه 
بعد از يك سال تحويل اين باشگاه داده شد و در مسافرت هاى داخلى و ترانزيتى 
فرودگاهى مورد استفاده قرار مى گرفت.با اين حال طى هفته هاى اخير شايعاتى 
مبنى بر فروش اين اتوبوس با توجه به مشكلات مالى باشگاه شنيده مى شد كه 

توسط اطرافيان و مسئولان تكذيب شد.
اما عكس  ترمينال تبريز نشــان مى دهد كه اين اتوبوس توســط يك هوادار 
تبريزى خريدارى شده و در خط مسافربرى تبريز - ميانه مورد استفاده قرار 

مى گيرد.

 AFC 18 آبان، تهران يا دوحه ميزبان جلسه
براى تعيين سهميه ها ليگ قهرمانان

احتمال تغييرسهميه ايران
 از 2+2 به 3+1 

ورزش:  روزنامه الرايه قطر خبر داد كه جلسه آينده كنفدراسيون فوتبال آسيا 
در تاريخ 9 ماه نوامبر(18 آبان) در دوحه يا تهران برگزار مى شود تا سرنوشت 
سهميه كشورها در ليگ قهرمانان آسيا سال آينده مشخص شود. اين روزنامه 
قطرى عنوان كرد كه با توجه به راهيابى دو تيم السد و الدحيل قطر به مرحله 
يك چهارم نهايى و حضور السد در نيمه نهايى ســهميه قطر از 2+2 به 3+1 
مى رسد. به گزارش فارس سهميه كشورمان در دو سال گذشته 2+2 بود ولى 
با توجه به محروميت عراق از حضور در ليگ قهرمانان آسيا نصف سهميه اين 
كشور به ايران مى رسيد تا سهميه ايران در دو سال گذشته 1+3 شود. عراق 
اكنون شــرايط لازم براى حضور در ليگ قهرمانان را كسب كرده است اما با 
اين گزارش روزنامه قطرى وضعيت سهميه كشورمان براى رقابت هاى سال 
آينده 1+3 مى شود چون در ليگ قهرمانان آسيا امسال ما هم مثل قطرى ها 
دو نماينده در مرحله يك چهارم نهايى داشــتيم و پرسپوليس نيز اكنون در 
نيمه نهايى اســت و با توجه به برد يك بر صفر السد در بازى رفت شانس اول 
راهيابى به فينال اســت. با فرمول قطرى ها ايران با توجه به عملكردى كه در 
اين فصل از ليگ قهرمانان آسيا داشــته در اين جلسه سرنوشت ساز سهميه 

1+3 را خواهد گرفت.

افشاردوست: نامه نگارى براى
 بركنارى من صحت ندارد

ورزش سه: دبير سابق فدراسيون واليبال شايعه نامه نگارى مسئولان فعلى 
عليه خودش را رد كرد.  برخى رســانه ها با گمانه زنــى خود خبرى مبنى بر 
نامه نگارى فدراسيون واليبال عليه مسئولان ايرانى كنفدراسيون آسيا منتشر 
 AVC كردند  كه به صورت مشخص گفته مى شد فدراسيون در نامه اى به
خواهان بركنارى محمود افشاردوست از كميته مربيان كنفدراسيون واليبال 
آسيا شده بود. افشاردوست، دبير سابق فدراسيون واليبال گفت: از شانريت دبير 
كل كنفدراسيون واليبال آسيا جويا شدم كه آيا فدراسيون ايران خواستار لغو 

عضويت من شد كه در پاسخ گفت؛ چنين چيزى صحت ندارد.

ليبروى تيم ملى واليبال نشسته:
حريفى در آسيا نداريم

ايسنا: رمضان صالحى، ليبروى واليبال نشســته ايران با بيان اينكه در آسيا 
حريفى نداريم، گفــت: برابر مالزى، حريفان مان در بازى هاى پارا آســيايى 
بهترين بازى را انجام خواهيم داد، چون خوب بازى كردن، احترام گذاشــتن 
به حريف اســت. وى گفت: از اينكه در اين بازى ها حضور داريم خدا را شكر 
مى كنيم، اما آنچه در مورد دهكده بازى ها انتظار داشــتيم، مهيا نشده است 
كه اميدوارم تا روز آغاز مسابقات شرايط مناسب براى ورزشكاران فراهم شود.

وى گفت: در آسيا حريفى نداريم كه باعث نگرانى ما شود، اما مقابل حريفان مان 
بهترين بازى را انجام خواهيم داد، چرا كه خوب بازى كردن ،احترام به حريف 
است.  اميدوارم شــرايطى پيش نيايد كه شرمنده  مردم شــويم و بتوانيم با 

پيروزى در اين بازى ها دل مردم را شاد كنيم.

رئيس موقت فدراسيون جهانى بوكس 
از حضور در المپيك منع شد

ورزش: كميته بين المللى المپيك به رئيس موقت فدراسيون جهانى بوكس 
اجازه حضور در المپيك بوينس آيرس را نداد. كريستوف دوكپر مدير اجرايى 
IOC در نامه اى به 203 كشور عضو فدراســيون جهانى بوكس اعلام كرد 

رحيموف اجازه نخواهد داشت در المپيك جوانان حضور پيدا كند.
بعد از اينكه IOC به دليل فساد و داورى هاى اشتباه، بودجه فدراسيون جهانى 
بوكس را قطع كرد، تهديد كرد اين رشته در صورتى كه مشكلاتش حل نشود از 

المپيك 2020 كنار گذاشته مى شود.

اشرفى: هدف اصلى ما المپيك است
مهر: دبيركل كميتــه ملى پارالمپيك كشــورمان گفــت در ميانه يك راه 
چهارســاله قرار داريم و هدفگذارى اصلى ما بازى هــاى پارالمپيك 2020 

توكيو مى باشد.
مسعود اشرفى گفت: همواره برنامه ريزى كميته ملى پارالمپيك 4 ساله است 
و المپيك تا المپيك را در نظر مى گيريم. مسابقات پاراآسيايى هميشه در نيمه 
راه دو المپيك قرار دارد و طبيعى است كه در اين مسابقات ما درست در ميانه 
برنامه 4 ساله مان قرار داشته باشيم. در حالى در بازى هاى آسيايى جاكارتا 

حضور داريم كه هدفگذارى اصلى ما پاراليمپيك 2020 توكيو است.
وى گفت: ما در دو دوره گذشــته بعد از چين، كره و ژاپن در رده چهارم قرار 
گرفته ايم. چين واقعا غير قابل دسترسى هست اما ما با هدفگذارى تكرار رده 
چهارم، براى عبور از كره و ژاپن برنامه ريزى كرده و هدف داريم. اما اين همه 
ماجرا نيست چون همانطور كه ما براى سوم شدن با كره جنوبى و ژاپن رقابت 
مى كنيم، هستند كشورهايى كه خودشان را رقيب ما دانسته و براى رسيدن 
به جايگاه چهارم تلاش مى كنند كه جدى ترين آنها ازبكستان است. از تايلند 

و همين كشور اندونزى هم نمى توان به سادگى عبور كرد.

والى هم به جمع لژيونر هاى واليبال 
پيوست

ايسنا: وحيد والى پشت خط زن فصل گذشته تيم واليبال شهردارى تبريز به 
تيم پگ تايوانو ايتاليا در سرى B پيوست.  وحيد والى كه فصل گذشته در پست 
پشت خط زن يكى از برترين بازيكنان تيم واليبال شهردارى تبريز بود و توانست 
به همراهن اين تيم در رده سوم ليگ برتر بايستد به صورت رسمى به تيم واليبال 
پگ تايوانو كه در ســرى B ايتاليا حضور دارد، پيوست. تيم پگ تايوانو فصل 

گذشته در جدول 23 تيمى سرى B ايتاليا در رده هجدم قرار گرفت.

سرمربى تيم ملى وزنه بردارى در پاراآسيايى:
3 يا 4 طلا مى گيريم

ايسنا: على اصغر رواسى معتقد است كه شــاگردانش توانايى كسب 3 يا 4 
مدال طلاى بازى هاى پاراآسيايى را دارند.  سرمربى تيم ملى واليبال نشسته 
ايران گفت: به طور كلى بچه ها شرايط خوبى دارند و تمرين هايشان را در اينجا 
شروع كرده اند. تمرين سبكى داشتند البته با تمرين سبك نمى شود گفت در 
چه وضعيتى هستند، اما اميدوارم در چند روز آينده به بهترين شرايط برسند.

وى  گفت: ورزشكاران چنين دغدغه اى دارند، اما اگر بخواهيم از نظر كيفى در 
نظر بگيريم، خيلى هم بد نيست. شايد تنوع غذا كم باشد، اما از نظر كيفى بد 
نيست و نمى تواند مشكل ساز باشد. وى گفت: سيامند در المپيك به يكباره 
10 كيلوگرم ركورد زد كه مشكلاتى را براى او به وجود آورد، چرا كه وزنه بردار 
براى ارتقاى ركورد بايد فراتر از توانش تلاش كند. قطعاً سيامند اگر در تمرين 
شرايط خوبى داشته باشــد، مى تواند بازهم ركورد جهان را ارتقا دهد. ديگر 

وزنه برداران نيز چنين شرايطى دارند.
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بيرانوند بهترين بازيكن نيمه نهايى ليگ 
قهرمانان آسيا

ورزش: بعد از پايان دور رفت مرحله نيمه نهايى ليگ قهرمانان آســيا سايت AFC بهترين 
بازيكن اين مرحله را اعلام كرد.بر اين اساس عليرضا بيرانوند دروازه بان تيم ملى فوتبال ايران و 
پرسپوليس به عنوان بهترين بازيكن هفته انتخاب شد و نمره 7.7 را به خود اختصاص داد. دژان 
داميانويچ گلزن تيم سوون سامسونگ با امتياز 7/2 در رده دوم و سرجينيو هافبك كاشيما با 
امتياز در رده سوم قرار گرفت. همچنين گابى، پدرو و عبدالكريم حسن از السد، شجاع خليل زاده 
از پرسپوليس و جونگ يو وونگ از الســد در رده هاى پنجم تا هشتم بهترين بازيكن دور رفت 

مرحله نيمه نهايى ليگ قهرمانان آسيا قرار گرفتند.

آزمون بهترين بازيكن ماه
 روبين كازان

ورزش: ســردار آزمون، مهاجم ملى پوش كشــورمان و عضو باشگاه روبين 
كازان در ماه گذشته به همراه تيمش در سطح بازى هاى باشگاهى خوش 
درخشــيد و در ماه اخير دو بار در تيم منتخب هفته ليگ برتر روسيه قرار 
گرفت.در اين راستا باشگاه روبين كازان ديروز اعلام كرد كه سردار آزمون 
با كسب 70 درصد آرا با قاطعيت عنوان بهترين بازيكن ماه سپتامبر باشگاه 

را از آن خود كرد.

لئوناردو: بازگشت زلاتان به ميلان غيرممكن است
ورزش: با وجود شايعاتى كه در خصوص بازگشت زلاتان ايبراهيموويچ به فوتبال اروپا 
و ميلان قرار داشت، لئوناردو مدير ورزشى روسونرى تمامى اين شايعات را رد كرد. 
مهاجم 37 ساله سوئدى در بين سال هاى 2010 تا 2012، موفق به زدن 42 گل در 
سرى آ براى ميلان شد. او حالا وضعيت بسيار خوبى در لس آنجلس گلكسى دارد و در 
اين فصل 20 گل به ثمر رسانده است. لئوناردو نيز در خصوص شايعات اخير بازگشت 
زلاتان به اين تيم به اسكاى اسپورت ايتاليا گفت: «ايبرا علاقه بسيار زيادى به ميلان 

دارد و اين موضوع را همه مى دانند. اما در حال حاضر خريد او امكان پذير نيست.»

نيمار به پوگبا: به پارى سن ژرمن بيا!
ورزش:  رابطه پوگبا با ژوزه مورينيو، مربى منچستريونايتد اصلا خوب نيست. اين مسئله باعث 
شــده كه نيمار در هفته اخير با پوگبا تماس بگيرد .اين دو نفر مدت هاســت كه با هم دوست 
هستند و نيمار در سال 2016 كه در بارســلونا بود هم مرتبا با پوگبا صحبت مى كرد و تلاش 

مى كرد كه او را به نوكمپ ببرد.
در تابستان خبرهاى زيادى از احتمال پيوستن نيمار به رئال مادريد به گوش مى رسيد اما او در 
پى اس جى ماندنى شد. نيمار قصد دارد ناصر الخليفى، رئيس پى اس جى را متقاعد كند كه پوگبا 

مى تواند اين باشگاه را يك قدم به جلو ببرد و به قهرمانى ليگ قهرمانان برساند. 

وعده نعمتى
 براى پاك كردن خاطره تلخ جاكارتا

ورزش ســه: كماندار پارالمپيكى ايران وعده داد كه در بازى هاى پاراآسيايى 
خاطره تلخ آسيايى را از ذهن ها پاك كند.

نعمتى با اشاره به انجام تمرينات مستمر براى كسب موفقيت در بازى هاى حساس 
پيش رو در جاكارتا گفت: هنوز خستگى بازى هاى آسيايى جاكارتا را به تن دارم، 
اما با دعاى خير مردم و روحيه اى كه از آنها مى گيرم، پراميد، پرتوان و جنگنده تر 
برگشته ام.تجربيات بازى هاى آســيايى به من كمك خواهد كرد، چراكه يك بار 
ديگر اين فضا را تجربه كرده ام و هرچند خاطرات خيلى خوشــايندى براى من 
نداشت، اما ســعى مى كنم خاطرات ناخوش را فراموش كرده و همه توجهم را به 
بازى هاى پاراآسيايى متمركز كنم. قطعاً تجربياتى كه داشتم كمك خواهد كرد تا 

بتوانم راحت تر به فعاليتم ادامه دهم.
وى گفت:  اگرچه از لحاظ روحى شــرايط خوبى دارم، اما از لحاظ جسمى 
هنوز به ريكاورى خوبى دســت پيدا نكرده ام. با اين حال نااميد نيســتم 
و قطعاً همه تلاشــم را براى كســب بهترين عملكردم خواهــم كرد. يك 
ورزشكار ممكن است خواسته يا ناخواســته بارها و بارها شكست را تجربه 
كند و طعم تلخ آن را بچشد. در بازى هاى پاراآســيايى نيز ممكن است هر 
اتفاقى رخ دهد، اما قشنگى ورزش به اين اســت كه مى توانى دوباره بلند 

شده، شروع كنى و هيچ گاه نااميد نشوى.

جريمه سنگين اتحاديه جهانى در صورت غيبت 
حضور ناقص كشتى گيران در جهانى 

قطعى شد!
ورزش : فدراسيون كشتى موضوع اعزام ناقص تيم هاى ملى كشتى به رقابت هاى 

بزرگسالان و زير 23 سال قهرمانى جهان را به مديران تيم هاى ملى ابلاغ كرد.
با توجه به اين كه براى اعزام هريك از  تيم هاى منتخب و يا ملى كشــتى ايران 
به مســابقات بين المللى در بودجه مصوب فدراســيون، اعتبار مشخصى پيش 
بينى شده است، متاسفانه افزايش چند برابرى نرخ ارز، عدم  تخصيص ارز با نرخ 
حمايتى از سوى  بانك مركزى به فدراســيون ها و هزينه هاى چند برابرى خريد 
بليط، فدراسيون  كشتى را به ناچار و  برخلاف برنامه ها و مصلحت هاى فنى مجبور 
به اتخاذ سياست انقباضى جديدى كرده اســت. بر اين اساس لغو تورنمنت هاى 
بين المللى و برخى مسابقات تداركاتى تيم هاى ملى، از اين بابت است تا بتوانند 
صرفا در رقابت هاى جهانى بزرگســالان و جهانى زير 23 ســال با نفرات ناقص 
شركت كنند. از اين رو فدراسيون كشــتى با توجه به اهميت هر دو رقابت هاى 
جهانى بزرگسالان و زير 23 ساله هاى جهان كه با فاصله دو هفته در مجارستان 
و رومانى برگزار مى شــود و در نظر گرفتن جرايم مالى سنگين از سوى اتحاديه 
جهانى در صورت حضور  نيافتن در اين رقابت ها، به مديران تيم هاى ملى كشتى 
بزرگسالان و اميد در دو رشته كشتى آزاد و فرنگى ابلاغ كرد تا جهت اعزام ناقص و 
تنظيم محدود  نفرات تيم هاى ملى در كنار هم براى رقابت هاى جهانى اقدام كنند.

نفت مسجد سليمان - استقلال
 در ديدارى  معوقه ازهفته ششم به مصاف هم مى روند

آبى ها به دنبال دومين پيروزى
حميد رضا خداشناس: ورزشگاه بهنام محمدى مسجد سليمان براى دومين بار ظرف چند 
روز اخير ميزبان ديدار نفت و استقلال خواهد بود، اما اين بار در ديدار معوقه هفته ششم ليگ 
برتر. نخستين ديدار اين دو تيم چهارشنبه گذشته در مرحله يك شانزدهم جام حذفى برگزار 

شد كه در ديدارى نفسگير و 120 دقيقه اى آبى پوشان پايتخت موفق 
شدند ميزبان خود را شكست دهند. حالا درست پس از چهار روز 

بار ديگر اين دو تيم در ليگ برتر رودرروى هم قرار مى گيرند 
كه يكى در تفكر پيروزى دوباره اســت و ديگرى به دنبال 
انتقام. شاگردان شفر كه پس از چند هفته ناكامى دوباره 
رنگ پيروزى را ديدند، دوســت دارند با شكست مجدد 
نفتى ها به ناكامى هايشان در ليگ برتر نيز پايان دهند و 
بعد از هفته ها به دومين پيروزى خود در ليگ برتر دست 
يابند. آخرين بارى كه استقلالى ها رنگ برد را در ليگ 
ديدند به هفته سوم و تقابلشان در آزادى با تراكتور بر مى 

گردد و حالا بهترين موقعيت را دارند تا با توجه به شناختى 
كه از شاگردان مرزبان به دست آورده اند،با شكست اين تيم 

هم دل هوادارانشان را بدست آورند و هم تا رده هفتم جدول بالا 
بيايند.  پس از اين ديدار ليگ برتر براى مدتى تعطيل مى شود تا ضمن 

استراحت تيم ها، بازيكنان ملى پوش در اردوى تيم ملى شركت كنند. از دو تيم استقلال و نفت 
مسجدسليمان، تنها آبى ها هستند كه بايد بازيكنانشان را به كارلوس كى روش معرفى كنند. 
البته 6 بازيكن ملى پوش استقلال با هماهنگى مسئولان سازمان ليگ و تيم ملى، 2 روز پس از 

آغاز اردوى اين تيم، در تمرينات حاضر مى شوند.

ورزش: كاپيتان تيم فوتبال پرسپوليس، گفت: 
رقابت ما با السد يك رقابت ناعادلانه است چرا 
كه با تيم هاى بازى مى كنيم كه كاملا حرفه اى 
هســتند و با برنامه ريزى دقيق به اين بازى ها 
مى آيند. سيدجلال حســينى در گفت و گوى 
تلفنى با برنامــه ورزش و مردم درخصوص برد 
تيم پرسپوليس مقابل السد در قطر گفت: خدا را 
شكر برد خوبى بدست آورديم اما مى دانيد كه 
السد تيم بسيار حرفه اى است و خوشحالى اين 

برد بماند براى هواداران. 
وى ادامه داد: بايد بازيكنان ما به خودشان بيايند 
و بايد بدانند كه در تهران چه بازى ســنگين و 
پرفشارى مقابل السد خواهيم داشت. مطمئنا 
كار ما در تهران خيلى ســخت تر خواهد بود و 

بازى آسانى در پيش نداريم. 
*تيم مريض

كاپيتان تيم پرســپوليس درخصــوص اينكه 
كمتر كســى فكر مى كرد پرســپوليس بتواند 
السد را با نيمكت خالى شكســت دهد، اظهار 
داشــت: بچه هاى ما خيلى زحمت مى كشند 
اما با تيم هايى بازى مى كنيم كه كاملا حرفه اى 
هســتند و با برنامه ريزى دقيق به اين بازى ها 
مى آينــد. الان حدود يك ســال اســت كه ما 
نتوانســتيم بازيكن بگيرم و فقط چند بازيكن 
از ما جدا شدند بازى با السد هم براى ما بسيار 
سخت بود و برخى از بازيكنان سرما خورده بودند 
و مريض شدند اما با همين مريضى بازى كرديم 
و خدا را شكر مى كنم كه نتيجه خوبى گرفتيم. 

*99 درصد راه صعود
حســينى درباره اينكه فشــار زيادى 
در بازى با الســد به او وارد شــد و نقش 
خودش را در اين موفقيت چقدر مى داند، 
افزود: من اصلا در اين برد نقشى نداشتم. 
ديديد كه بازيكنان جديد ما مثل همتى،  

طاهرخانى و علوان زاده چه عملكرد خوبى 
داشــتند. البته نبود آقاى برانكو 

در كنــار زميــن خيلى 
تاثيرگذار بود و فشار 
زيادى به مــا وارد 
مى كــرد امــا خدا 
را شــكر اين بازى 
سنگين را به خوبى 

در پشت سر گذاشــتيم اما بازى  ما 
تهران سخت تر خواهد بود. هنوز هيچ چيز تمام 
نشــده و 99 درصد راه در بازى برگشــت در 

تهران طى خواهد شد.
*پنجره هاى بسته

وى در خصــوص اينكه پرســپوليس 
با پنجره بســته در نقــل و انتقالات 

تا اينجــاى كار عملكــرد خيلى 
خوبى داشته است، گفت: وقتى 
مى بريم، همه چيز پشــت اين 
پيــروزى پنهان مى شــود. بايد 
بررســى شــود كه چطور تيمى 
مثل پرسپوليس پنجره اش بسته 

مى ماند. با وجود اين همه هوادارى 

كه داريم، مشــكلات زيادى را هــم مى بينيم. 
بازيكنانى مثل بشــار رسن، منشــا و كادر فنى 
دريافتى نداشته اند. چطور مى خواهند با بشار 
رســن كه 5 ماه دريافتى نداشــته، تمديد 
كنند؟ شــايد در ليگ با 12 بازيكن 
در مســابقات حاضر بوديم، 
اما بازى هاى دوستانه و 
اردوهاى تداركاتى 
را برگزار كرده و 
عصر  و  صبح 
يــن  تمر
يم.  كرده ا
مــا يك 

سال سخت را كنار هم پشت سر گذاشــته و اميدوارم با 
اين بردها مشكلات فراموش نشده و روى آن بحث شود.

*عذرخواهى از همسر
مدافع تيم فوتبال پرســپوليس در مورد عدم دعوت به تيم 
ملى در آستانه بازى هاى جام جهانى 2018 روسيه، تصريح 
كرد: در ابتدا بايد از همســرم به خاطر دعوت نشدن به تيم 
ملى عذرخواهى كنم. همسرم تلاش كرد تا روز به روز بيشتر 
آماده شوم. همسرم بابت دعوت نشدنم به تيم ملى، بيشتر از 
من ناراحت شد. من خيلى جاها باخته ام و حذف شدم، چون 
خاصيت فوتبال همين است، اما از برخى از مديران ناراحت 
شدم كه عنوان مى كنند بازيكن خط خورده و يك نفر ديگر 
جاى او را گرفته است. بله، سرمربى تيم تصميم مى گيرد، اما 

من 4 سال زحمت كشيده بودم. 

 

ورزش: نخســتين تمرين دور جديد اردوى 
تيم ملى فوتبال ايران عصر ديروز از ســاعت 
17:30 در ســاختمان پك آغاز شد. در اين 
تمريــن عليرضــا بيرانوند، احمــد نورالهى، 

مهدى ترابى و رشيد مظاهرى حاضر بودند.
رامين رضاييان با وجود اينكه نامش در ليست 
جديد تيم ملى نبود اما همراه ساير ملى پوشان 

در ساختمان پك به تمرين پرداخت.
در آغاز تمرين بازيكنان با توپ بســكتبال به 
تمرين پرداختند و در ادامــه به طبقه بالاى 
ســاختمان تيم هاى ملى رفتند و با دوچرخه 
ثابت تمرين كردند. مرتضى پورعلى گنجى كه 
دچار مصدوميت است، با عصا به محل تمرين 
تيم ملــى آمده بود و بعد از گذشــت دقايقى 
محل تمرين را تــرك كرد. در ايــن تمرين 
كارلوس كى روش ســرمربى تيم ملى فوتبال 

ايران غايب بود.
اوســيانو دلاكروز دســتيار كارلوس كى روش 
درباره درباره اضافه شدن ساير بازيكنان گفت: 
در آخر هفته ليگ هاى اروپايى هنوز ادامه دارند 

و لژيونرها بعــد از اين بازى ها بــه اردوى تيم 
اضافه مى شــوند. تعدادى از بازيكنان ما كه در 
پرسپوليس و تراكتورســازى حضور داشتند، 
تمرين نداشتند و بازيكنان تراكتورسازى نيز از 
فردا به تيم اضافه خواهند شد. بعد از يكشنبه 

همه بازيكنان را در اختيار خواهيم داشت.
دســتيار كى روش دربــاره دعوت نشــدن 

رضاييان گفت: او در ليســت انتخاب شــده 
نيســت و تا جايى كه حافظه ما كار مى كند و 
بازى هاى رامين را به ياد داريم، او در ماتريس 
ما است. وقتى او الان كارى ندارد، چرا نيايد 
با ما تمريــن نكند. او الان نامش در ليســت 
وجود ندارد اما جزوى از اين خانواده است و 

مى تواند با ما تمرين كند.

در غياب كى روش 

 رضائيان با تيم ملى تمرين كرد!

ايســنا: ركابزن روس، قهرمان انفرادى سى 
وسومين دوره تور دوچرخه ســوارى ايران - 

آذربايجان شد.
 آخرين مرحله از ســى وســومين دوره تور 
بين المللى دوچرخه سوارى ايران- آذربايجان 
با حضور 60 ركابزن از هشــت تيم خارجى و 
پنج تيم داخلى در دور تبريز اســتارت خورد 
و ركابزنان، مسير 91 كيلومترى را طى كردند 

كه در پايان، نتايج زير به دست آمد:
نفر اول: محمد گنج خانلو از پيشگامان كوير 

يزد با زمان 2 ساعت و 6 دقيقه و 8 ثانيه
نفر دوم: ماركو دوئتس از آلكتو ســايكلينگ 

هلند با زمان 2 ساعت و 6 دقيقه و 8 ثانيه
نفر ســوم: ديميترى ســوكولوف از تيم ملى 

روسيه با زمان 2 ساعت و 6 دقيقه و 8 ثانيه
ديميترى ســوكولوف از تيم ملى روسيه در 

مجموع شــش مرحله تور، به مقام قهرمانى 
رســيد و محمد گنج خانلو از پيشگامان كوير 
يزد بــا 18 امتياز، قهرمان مجمــوع امتيازى 

اين تور شد.
همچنين ســعيد صفرزاده از شهردارى تبريز 
با 62 امتياز، نفر اول كوهستان سى وسومين 
دوره تور دوچرخه سوارى ايران - آذربايجان 
شد و ونانتاس لاشينيس از آستاكى ليتوانى، 

پيراهن سفيد را بر تن كرد.
*رده بندى تيمى

تيم اول: تارتلتو ايزوركس بلژيك با زمان 71 
ساعت و 36 دقيقه و 50 ثانيه

تيم دوم: تيم ملى روسيه با زمان 71 ساعت و 
39 دقيقه و 32 ثانيه

تيم سوم: آلكتو هلند با زمان 71 ساعت و 39 
دقيقه و 53 ثانيه

 تور دوچرخه سوارى ايران - آذربايجان
 ركابزن روس قهرمان شد

ورزش: سايت رســمى كنفدراسيون فوتبال آســيا (AFC) اخيراً با 
انتشــار مقاله اى اقدام به معرفى 9 مهاجم برتر تمامى ادوار مسابقات 
جام ملت هاى آسيا كرد و از كاربران ســايت خود خواست تا با شركت 
در نظرسنجى طراحى شده، اقدام به انتخاب بهترين مهاجم تاريخ جام 

ملت ها كنند.
در پايان فرصت هفت روزه شــركت در اين نظرســنجى، على دايى 
مهاجم پيشين تيم ملى فوتبال كشــورمان با كسب 59 درصد كل 
آرا (767 هــزار و 438 رأى) عنــوان بهترين مهاجــم تمامى ادوار 
جام ملت هاى آسيا را از خود كرد. ياســر القحطانى، مهاجم پيشين 

عربستان با كسب 35 درصد آرا نزديكترين رقيب على دايى در اين 
نظرسنجى بود. لازم به ذكر است كه يك ميليون و 301 هزار و 412 

نفر در اين رأى گيرى شركت كردند.
*احضار دايى به دادگاه 

طعنه اميز اينكه همزمان با اين اتفــاق غرورآفرين براى ايرانى ها دايى 
از احضارش به دادگاه بخاطر جمع آورى كمك هاى مردمى در جريان 

زلزله كرمانشاه خبر داد.
بعد از آنكه زلزله كرمانشاه اتفاق افتاد، على دايى يكى از افرادى بود كه 
شخصا وارد ميدان شد تا با دادن شماره حساب و جمع آورى كمك هاى 
مردمى، براى همراهى و رفع مشــكلات مســكن و امور زندگى زلزله 

زدگان اقدام كند.
اما ســرمربى ســايپا در پيامى خبر داد كه بخاطر ورود به اين مسئله، 
جمع آورى كمك هاى مردمى و ساخت و سازهايى كه در كرمانشاه انجام 

داده، به دادگاه احضار شده است.

او در پيام خود آورده است: «آخر و عاقبت يازده ماه تلاش شبانه روزى 
براى ساخت و ساز خانه هاى مردم زلزله زده كرمانشاه: احضار به آگاهى. 
مسئولينى كه در اين مدت به جاى اينكه حامى من در ارائه خدمات بهتر 
به هموطنان نيازمند باشند فقط موجب دلسردى و اختلال در اين امر 
شدند.به خاطر وظيفه انسانى و اخلاقى از روز زلزله شروع كردم به كمك 
رسانى، يك بار دادسراى اصفهان و بعد دادسراى مشهد حسابم را بست. 
سپس مقامات رسمى و غير رســمى با كمترين تحقيق شايعه پراكنى 
كردند و بيشتر توان فكرى و مالى من، صرف پاسخگويى به مراجع شد. 
از روز اول در اين صفحه، تمامى مراحل كمك رسانى را قدم به قدم نشان 

دادم و الان هم معلوم نيست اصلا شاكى چه كسى است چون مردم كه 
هميشه به من محبت داشتند. با پيشرفته ترين تكنولوژى و بهترين نوع 
مصالح، خانه سازى را شروع كردم و ادامه مى دهم چون اعتقاد دارم بايد 

كار را اصولى انجام داد.
كمك هاى نقدى شما عزيزان همراه سود تعلق گرفته مبلغ 11 ميليارد 
و 123 ميليون تومان بوده كه محل هزينه ريــال به ريال اين پول تا به 
الان، در دو جلد زونكن به همراه تمامى مدارك ارائه شد.هرگز مايل به 
طرح اين موضوع نبودم اما در اين راه بارها از حساب شخصى خودم براى 
تسريع كار ســاخت و ســاز هزينه كردم و امروز مى بينيم كه سرانجام 
تلاش هايمان برگه احضاريه بوده است.اما بالاترين محكمه و بهترين 

قاضى مردم مى باشند.»
 با اين حال سوال تاسف بار اين اســت كه با اين برخورد و اتفاق آيا در 
حوادث ناگوار ديگر افراد سرشناس هنر و ورزش جرئت مى كنند براى 

كمك به هموطنان خود پاپيش بگذارند يا خير؟

امين غلام نژاد: با تصميم فدراسيون فوتبال پرتغال، كريستيانو 
رونالدو تا تمام شدن تحقيقات مربوط به اتهام آزار جنسى، به 
تيم ملى دعوت نخواهد شد. رسانه هاى پرتغال(همچون ركورد) 
و نيز خبرگزارى AP، گزارش دادند كه كريســتيانو رونالدو تا 
اطلاع ثانوى به تيم ملى دعوت نخواهد شد. اين قضيه مربوط به 
اتهاماتى است كه اخيرا به او نسبت داده شده است. پرونده اى 
در آمريكا عليه رونالدو باز شده كه در آن، رونالدو به آزار جنسى 
يك زن در سال 2009 متهم شده است. او دو روز پيش با انتشار 

بيانيه اى تمام اتهاماتى كه به وى وارد شده را بى اساس خواند 
و اعلام كرد كه به زودى حقايق روشن خواهند شد. رونالدو در 
صفحه شخصى خودش در توييتر نوشته: من قويا اتهامى كه به 
من نسبت داده شده را رد مى كنم. تعرض جنسى يك جنايت 
است و خلاف تمام باورهاى من محسوب مى شود. با اينكه تمايل 
زيادى براى دفاع كردن از خودم دارم اما نمى خواهم با صحبت 
كردن و دامن زدن به اين اتهامات به افــرادى كه قصد دارند با 
استفاده از نام من به شهرت برسند كمك كنم. وجدان من آسوده 
است و با آرامش منتظر نتيجه هر تحقيقاتى مى مانم.   اشپيگل 
سال گذشته هم چنين گزارشى را منتشر كرد اما حالا مايورگا 
حاضر شده نام و تصويرش منتشر شود. اين زن 34 ساله مدعى 
شده در سال 2009 پس از دريافت پول حاضر شده سكوت كند 
.پس از گذشت 9 سال او تصميم گرفته سكوت خود را بشكند. 
پليس لاس وگلاس اعلام كرد پس از شــكايت وكيل مايورگا 
تحقيقات خود در مورد اين اتهام را آغاز كرده است.  طبق ادعاى 

رسانه هاى پرتغالى، رونالدو به همين دليل با فدراسيون فوتبال 
پرتغال به توافق رسيده كه تا روشــن شدن اين موضوع و تمام 
شدن تحقيقات، به تيم ملى دعوت نشــود. او براى بازى هاى 
دوســتانه پرتغال در ماه هاى اكتبر و نوامبر دعوت نشده است 

و مشخص نيست كه چه زمانى به تيم ملى بازخواهد گشت.
 مسئولان فدراسيون فوتبال پرتغال ضمن حمايت از رونالدو در 
قبال اين پرونده، اعلام كرده اند كه به صداقت و بى گناهى اين 

بازيكن ايمان دارند.

*موارد مشابه
پيش از رونالدو البته بازيكنان بزرگ ديگرى هم بوده اند كه اسير 
چنين حواشى شده اند كه مى توان به بنزما و ريبرى اشاره كرد. 
بنزما البته به همين دليل از تيم ملى فرانسه كنار گذاشته شد 
و حسرت قهرمانى با خروس ها بر دلش ماند. با هم نگاهى گذرا 
داريم برستاره هايى كه در اين سال ها به دلايل مشابه  پاى ميز 

محاكمه رفته اند.
1- اليور كان - سال 2003

2- فرانك ريبرى و كريم بنزما - سال 2009
3- اشلى كول - سال 2010
4- وين رونى - سال 2010

5- رايان گيگز - سال 2011
6- رونالدوى برزيلى - سال 2008

7- تيم ملى رژيم صهيونيستى - سال 1999
8- جان ترى و وين بريج - سال 2010

همزمانى شادى افتخار و شوك قضايى به دايى

بهترين مهاجم  آسيا در دادگاه
 پس از اتهامات جنجالى اخير

حضور رونالدو در تيم ملى پرتغال معلق شد

كار سخت پرسپوليس
 در صورت صعود به فينال    

ورزش: صعود به نيمه نهايى باعث شــد تا پرســپوليس دو بازى 
در تاريخ هاى 10 مهر و يك آبان داشــته باشــد. قرمزها 5 مهر با 
استقلال بازى كردند و 10 مهر به قطر رفتند و از برنامه فشرده اول 
سربلند بيرون آمدند اما همچنان چند مقطع سخت در برنامه تيم 
پرسپوليس ديده مى شــود. پرسپوليسى ها هم اكنون يك بازى 
معوقه در جام حذفى با نود اروميه دارند و در صورت صعود بايد 

با سپيدرود بازى كنند.
همچنين باتوجه به فاصله كم بازى با پيكان، السد و سايپا، احتمالا 
ديدار پرسپوليس مقابل تيم هاى همشهرى لغو مى شود و به جاى 
آن ديدار جام حذفى اين تيم به انجام مى رسد. تعويق 2 بازى ليگ 
برترى، تبعات سختى براى تيم محرومِ برانكو ايوانكوويچ خواهد 

داشت و باعث فشرده تر شدن برنامه شان مى شود.
صعود به فينال احتمالا يك يا 2 بازى ديگر پرسپوليس را هم به تعويق 
مى اندازد و اين موضوع باتوجه به اين كه پرسپوليس از كمبود بازيكن 
رنج مى برد و همچنين در اردوهاى تيم ملى بزرگسالان و اميد نيز 

نمايندگان پرتعدادى دارد، كار را برايش سخت تر خواهد كرد.
شايد پرسپوليسى ها اميدوار باشند بازى هاى معوقه به پس 
از 28 آذر موكول شــود تا بتوانند از خريدهاى جديدشان 
استفاده كنند؛ مهدى شريفى، مهدى ترابى، مهدى شيرى 
و ســروش رفيعى بازيكنانى هســتند كه در زمستان به 
فهرست پرسپوليس اضافه مى شــوند و كار برانكو را در 

ادامه فصل راحت تر مى كنند.

آزمون بهترين بازيكن ماه
 روبين كازان

ســردار آزمون، مهاجم ملى پوش كشــورمان و عضو باشگاه روبين ورزش: ســردار آزمون، مهاجم ملى پوش كشــورمان و عضو باشگاه روبين ورزش: ســردار آزمون، مهاجم ملى پوش كشــورمان و عضو باشگاه روبين 
كازان در ماه گذشته به همراه تيمش در سطح بازى هاى باشگاهى خوش 
درخشــيد و در ماه اخير دو بار در تيم منتخب هفته ليگ برتر روسيه قرار 
گرفت.در اين راستا باشگاه روبين كازان ديروز اعلام كرد كه سردار آزمون 
با كسب 70 درصد آرا با قاطعيت عنوان بهترين بازيكن ماه سپتامبر باشگاه 

را از آن خود كرد.

لئوناردو: بازگشت زلاتان به ميلان غيرممكن است
با وجود شايعاتى كه در خصوص بازگشت زلاتان ايبراهيموويچ به فوتبال اروپا 
و ميلان قرار داشت، لئوناردو مدير ورزشى روسونرى تمامى اين شايعات را رد كرد. 
42 گل در 
سرى آ براى ميلان شد. او حالا وضعيت بسيار خوبى در لس آنجلس گلكسى دارد و در 
 گل به ثمر رسانده است. لئوناردو نيز در خصوص شايعات اخير بازگشت 
زلاتان به اين تيم به اسكاى اسپورت ايتاليا گفت: «ايبرا علاقه بسيار زيادى به ميلان 

دارد و اين موضوع را همه مى دانند. اما در حال حاضر خريد او امكان پذير نيست.»

 درصد راه صعود
حســينى درباره اينكه فشــار زيادى 
در بازى با الســد به او وارد شــد و نقش 
خودش را در اين موفقيت چقدر مى داند، 
افزود: من اصلا در اين برد نقشى نداشتم. 
ديديد كه بازيكنان جديد ما مثل همتى،  

طاهرخانى و علوان زاده چه عملكرد خوبى 
داشــتند. البته نبود آقاى برانكو 

در كنــار زميــن خيلى 
تاثيرگذار بود و فشار 
زيادى به مــا وارد 
مى كــرد امــا خدا 
را شــكر اين بازى 
سنگين را به خوبى 

در پشت سر گذاشــتيم اما بازى  ما 
تهران سخت تر خواهد بود. هنوز هيچ چيز تمام 
 درصد راه در بازى برگشــت در 

تهران طى خواهد شد.
*پنجره هاى بسته

وى در خصــوص اينكه پرســپوليس 
با پنجره بســته در نقــل و انتقالات 

تا اينجــاى كار عملكــرد خيلى 
خوبى داشته است، گفت: وقتى 
مى بريم، همه چيز پشــت اين 
پيــروزى پنهان مى شــود. بايد 
بررســى شــود كه چطور تيمى 
مثل پرسپوليس پنجره اش بسته 

مى ماند. با وجود اين همه هوادارى 

كه داريم، مشــكلات زيادى را هــم مى بينيم. 
بازيكنانى مثل بشــار رسن، منشــا و كادر فنى 
دريافتى نداشته اند. چطور مى خواهند با بشار 
رســن كه 5 ماه دريافتى نداشــته، تمديد 
كنند؟ شــايد در ليگ با 12 بازيكن 
در مســابقات حاضر بوديم، 
اما بازى هاى دوستانه و 
اردوهاى تداركاتى 
را برگزار كرده و 
عصر  و  صبح 
يــن  تمر
يم.  كرده ا
مــا يك 

سال سخت را كنار هم پشت سر گذاشــته و اميدوارم با 
اين بردها مشكلات فراموش نشده و روى آن بحث شود.

*عذرخواهى از همسر
مدافع تيم فوتبال پرســپوليس در مورد عدم دعوت به تيم 

ملى در آستانه بازى هاى جام جهانى 
كرد: در ابتدا بايد از همســرم به خاطر دعوت نشدن به تيم 
ملى عذرخواهى كنم. همسرم تلاش كرد تا روز به روز بيشتر 
آماده شوم. همسرم بابت دعوت نشدنم به تيم ملى، بيشتر از 
من ناراحت شد. من خيلى جاها باخته ام و حذف شدم، چون 
خاصيت فوتبال همين است، اما از برخى از مديران ناراحت 
شدم كه عنوان مى كنند بازيكن خط خورده و يك نفر ديگر 
جاى او را گرفته است. بله، سرمربى تيم تصميم مى گيرد، اما 

4من 4من 4

كار سخت پرسپوليس
 در صورت صعود به فينال    

ورزش: صعود به نيمه نهايى باعث شــد تا پرســپوليس دو بازى 
در تاريخ هاى 10

استقلال بازى كردند و 
سربلند بيرون آمدند اما همچنان چند مقطع سخت در برنامه تيم 
پرسپوليس ديده مى شــود. پرسپوليسى ها هم اكنون يك بازى 
معوقه در جام حذفى با نود اروميه دارند و در صورت صعود بايد 

با سپيدرود بازى كنند.
همچنين باتوجه به فاصله كم بازى با پيكان، السد و سايپا، احتمالا 
ديدار پرسپوليس مقابل تيم هاى همشهرى لغو مى شود و به جاى 

آن ديدار جام حذفى اين تيم به انجام مى رسد. تعويق 
برترى، تبعات سختى براى تيم محرومِ برانكو ايوانكوويچ خواهد 

داشت و باعث فشرده تر شدن برنامه شان مى شود.
صعود به فينال احتمالا يك يا 

مى اندازد و اين موضوع باتوجه به اين كه پرسپوليس از كمبود بازيكن 
رنج مى برد و همچنين در اردوهاى تيم ملى بزرگسالان و اميد نيز 

نمايندگان پرتعدادى دارد، كار را برايش سخت تر خواهد كرد.
شايد پرسپوليسى ها اميدوار باشند بازى هاى معوقه به پس 
28از 28از 28 آذر موكول شــود تا بتوانند از خريدهاى جديدشان 
استفاده كنند؛ مهدى شريفى، مهدى ترابى، مهدى شيرى 
و ســروش رفيعى بازيكنانى هســتند كه در زمستان به 
فهرست پرسپوليس اضافه مى شــوند و كار برانكو را در 

ادامه فصل راحت تر مى كنند.

 دقيقه اى آبى پوشان پايتخت موفق 
شدند ميزبان خود را شكست دهند. حالا درست پس از چهار روز 

بار ديگر اين دو تيم در ليگ برتر رودرروى هم قرار مى گيرند 
كه يكى در تفكر پيروزى دوباره اســت و ديگرى به دنبال 
انتقام. شاگردان شفر كه پس از چند هفته ناكامى دوباره 
رنگ پيروزى را ديدند، دوســت دارند با شكست مجدد 
نفتى ها به ناكامى هايشان در ليگ برتر نيز پايان دهند و 
بعد از هفته ها به دومين پيروزى خود در ليگ برتر دست 
يابند. آخرين بارى كه استقلالى ها رنگ برد را در ليگ 
ديدند به هفته سوم و تقابلشان در آزادى با تراكتور بر مى 

گردد و حالا بهترين موقعيت را دارند تا با توجه به شناختى 
كه از شاگردان مرزبان به دست آورده اند،با شكست اين تيم 

هم دل هوادارانشان را بدست آورند و هم تا رده هفتم جدول بالا 
بيايند.  پس از اين ديدار ليگ برتر براى مدتى تعطيل مى شود تا ضمن 

 حسينى: اميدوارم با اين بردها
 مشكلات فراموش نشود

99 درصد
راه  صعود  باقيست
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ادب و هنر

خبر

انتشار سروده هايى  در رثاى امام سجاد(ع) 
چشمان تو بسته ست، عجب روضه بازى!

باشــگاه خبرنگاران: مجموعه اشــعار آيينى ويژه شــهادت امام 
سجاد(ع) منتشر شد.روز شهادت امام سجاد(ع) 18، 22 و 25 محرم 
نقل شده كه روز 25 از شهرت بيشترى برخوردار است. بر اساس اين 
روايات، امام ســجاد(ع)57 يا 58 سال عمر كرده اند كه دو سال آن را 
در زمان حضرت اميرالمؤمنين على(ع)، 10 ســال را در زمان امامت 
عموى خود امام حســن مجتبى(ع) و 10 ســال را در دوران امامت 
پدر خود ســپرى كرده اند و مدت امامت خود آن امام بزرگوار نيز 35 

سال بوده است.
در اين مجموعه اشــعارى از قاسم نعمتى، سيد پوريا هاشمى، على اكبر 
لطيفيان، سيده فرشته حسينى، محمدحسين ملكيان و... جمع آورى شده 

است كه در زير سروده اى از محمدحسين ملكيان را مى خوانيد:

 مى آيد و در راه قياماً و قعودا
بيرون زده از خيمه چه نورى، چه امامى

بيرون زده در روز، عجب ماه تمامى
مى آيد و در راه قياماً و قعودا

گامى به زمين خورده و برخاسته گامى
مى آيد و پيشانى او صبح، چه صبحى

مى آيد و پيش نظرش شام... چه شامى
شمشير به دست آمده لبيك بگويد
بى آنكه بگويد پدر از جنگ، كلامى

او تشنه سيب است، چه سيبى، چه نصيبى 
اين بوى حبيب است، چه عطرى، چه مشامى

يك مرد به جا مانده، چه آغاز غريبى
يك مرد به جا مانده، عجب حسن ختامى

دل ها همه هستند اسيرش، چه اسيرى
شاهان همه هستند فقيرش، چه اميرى
با تشنه لبان دم زدن از آب، عذاب است

شرمنده ام از رويت اگر قافيه آب است
شرمنده ام از روى تو تنها نه فقط من

از شرم تو بر صورت خورشيد، نقاب است
زينب سر بالين تو با گريه نشسته

تر كردن پيشانى بيمار، ثواب است
در خيمه براى عطشت نيست جوابى

از خيمه كه بيرون بروى تير جواب است
درد تو به تشريح، مضامين مقاتل

آه تو به تفسير، خودش چند كتاب است
چشمان تو بسته ست، عجب روضه بازى!

با تربت گودال كه سرگرم نمازى
اى هر سخنت هر عملت آيه قرآن

اى كوثر جارى شده در سوره انسان
اى لرزش اندام تو هنگام عبادت

يعنى كه قوى آمده اى بر سر پيمان
هر سجده تو يك شب يلداى خلايق

هر ذكر تو يك سنگ به پيشانى شيطان
در گودى و بر نيزه و در تشت چه ديدى؟
اى موى تو هر سال در اين ماه پريشان؟

بر پشت شتر، در غل و زنجير چه ديدى؟
اى بى سر و سامان شده سر به گريبان!

در قصر چه كردند؟ چه ديدى؟ چه شنيدى؟
اى روضه سر بسته در اين مصرع عريان!

افتاده اى از پشت شتر از غم سرها؟
با نيزه رسيده است به اين شهر، خبرها

استقبال هنرمندان
 از پنجمين جشنواره هنر مقاومت

دبيرخانه  مدير  خبرنگاران:  باشگاه 
پنجمين جشــنواره هنــر مقاومت از 
اســتقبال هنرمنــدان كشــور از اين 

جشنواره خبر داد.
مهران نفيســى مديــر دبيرخانه اين 
جشنواره گفت: با اقدامات ستاد برگزارى 
جشنواره و تلاش جهادگونه هنرمندان 
تجسمى در سراسر كشور، تاكنون آثار هنرى قابل توجهى از سراسر كشور 
در بخش هاى گوناگون جشنواره به دبيرخانه ارسال شده و پس از پايان 
مهلت ارسال آثار، دبيرخانه جشنواره برنامه ريزى براى مرحله بازبينى و 

داورى آثار رسيده را آغاز خواهد كرد.
مدير توليد گروه هنرهاى تجســمى بنياد فرهنگى روايت فتح افزود: در 
اين دوره از جشنواره در كنار هنرمندان جوان، استادان سرشناس هم با 
هدف ارائه اسلوبى استاندارد و نمونه سازى آثار حضور دارند اما در بخش 

مسابقه شركت نمى كنند.
نفيســى همچنين از برگزارى كارگاه ها و ورك شاپ هاى تخصصى در 
اين دوره از جشنواره خبر داد و گفت: با توجه به هدف گذارى هاى ستاد 
برگزارى جشنواره و با هدف تعميق و برجسته سازى گفتمان جشنواره 
هنر مقاومت، اين كارگاه ها در چندين نوبت و در چندين اســتان كشور 
برگزار خواهد شــد كه جزئيات و اخبار تكميلــى در آينده اى نزديك از 
طريق سايت رسمى جشــنواره به نشــانى festivalart.ir در اختيار 

اصحاب محترم رسانه قرار داده خواهد شد. 
پنجمين جشــنواره هنر مقاومت، در 10 بخش « پوســتر»، «تبليغات 
شــهرى»، «كارتون و كاريكاتور»، «تصوير سازى»، «طراحى صنعتى»، 
«پرچــم و كتيبــه»، «تايپوگرافى»، « گرافيك متحرك »، « نقاشــى 
ديجيتال »، « عكس » و بخش ويژه «علمى ـ پژوهشــى » توسط گروه 
هنرهاى تجسمى بنياد فرهنگى روايت فتح با دبيرى مسعود نجابتى دى 

و بهمن ماه سال جارى در تهران برگزار خواهد شد.

گفت و گو با نويد ظريف كريمى، نويسنده مجموعه داستان «آژان برازنده» كه درباره قيام مسجد گوهرشاد نوشته شده است

روايتى خاكسترى از دورانى سياه

باشگاه خبرنگاران: نمايش «به روى نى» يك هفته ديگر 
به اجراى خود در تماشاخانه سرو ادامه خواهد داد.

نمايش «به روى نى» به كارگردانى مهدى نعمتى و مهدى 
كريمى كه از ســوم مهر ماه در تماشاخانه سرو اجراى خود 
را آغــاز كرده بود به مدت يك هفتــه ديگر اجراى خود در 
اين تماشاخانه را ادامه خواهد داد و تا روز جمعه 20 مهر از 

ساعت 20 پذيراى عموم علاقه مندان خواهد بود.
نمايش به روى نى به وقايع پس از عاشــوراى 61 هجرى و 
قيــام مختار ثقفى و ماجراهاى مصايب اهل بيت عصمت و 

طهارت(ع) مى پردازد.

گفتنى است تماشاخانه ســرو در خيابان آيت االله طالقانى 
نرسيده به خيابان شــهيد مفتح جنب ايستگاه مترو واقع 

شدهس است.

باشــگاه خبرنگاران جوان: ســعيد اوحدى رئيس سازمان 
فرهنگى هنرى شــهردارى تهران به همراه جمعى از مسئولان 
شهرى روز جمعه 13 مهر ماه از مراحل آماده سازى ويژه برنامه 
«نقطــه رهايــى» در رو به روى ضلع شــمالى مصــلاى امام 

خمينى(ره) تهران بازديد كردند. 
رئيس سازمان فرهنگى هنرى شهردارى تهران كه به مناسبت 
چهلمين ســالگرد انقلاب اســلامى در اين پروژه حضور يافت، 
گفت: به يارى خدا پنجشــنبه 19 مهر اجراى آزمايشى «نقطه 
رهايى» آغاز مى شود و مراسم افتتاحيه و نخستين اجراى رسمى 

روز يكشنبه 22 مهر با حضور مقامات برگزار خواهد شد. 

«نقطه رهايى» يك ويژه برنامه نمايشى با موضوع دفاع مقدس 
اســت كه در آن بــا حضور بيــش از 60 بازيگر، تعــدادى از 

عمليات هاى دفاع مقدس بازنمايى مى شود.

تئاترتئاتر

عكس خبر

اجراى نمايش «نقطه رهايى» از 22 مهراجراى نمايش «به روى نى» تمديد شد

 ادب و هنر/ خديجه زمانيان  اينكه كتابى 
با موضوعى بكر در جشــنواره اى مثل جشنواره 
رضوى برگزيده شود اما اثر بعد از برگزيده شدن، 
مورد توجه قرار نگيرد، از آن گره هاى كورى است 

كه فقط در ادبيات ما ديده مى شود.
«آژان برازنده» در سال 96 در جشنواره داستان 
رضوى به عنوان اثر داســتانى برتر برگزيده شد 
امــا اين كتاب يك ســال در محاق ماند. با آنكه 
توقع همه از يك اثر برتر، انتشــار زودهنگام آن 
است اما اين اتفاق براى اين اثر رخ نداد، تا اينكه 
ســرانجام 22 تير ســال بعد، همزمان با سالروز 

واقعه گوهرشاد منتشر شد.
«آژان برازنــده» مجموعه 10 داســتان به هم 
پيوســته تاريخى اســت كه در آن وقايعى مثل 
واقعه گوهرشــاد و يا ممنوعيت روضه خوانى و 
برگزارى تعزيه در زمان رضا خان بيش از ســاير 
وقايع خودش را نشان مى دهد. آژان برازنده اولين 
مجموعه داستانى نويد ظ.كريمى است. اما پيش 
از ايــن او در عرصه ادبيات فعاليت هاى زيادى از 
جمله سرودن شعر، نوشتن فيلمنامه، نمايشنامه 
و ترجمه متون و داســتان هاى مختلف را تجربه 

كرده است.
همچنيــن آثارش تــا كنون در جشــنواره هاى 
متفاوتى چون جشــنواره ملى داســتان رضوى 
(ســمنان)، جشنواره داســتان كوتاه زاينده رود، 
جشنواره داستان كوتاه انقلاب و جشنواره داستان 
كوتاه رضوى به زبان تركى آذرى(زنجان) برگزيده 

شده است.
گفت و گوى ما را با نويد ظ.كريمى پيرامون كتاب 
«آژان برازنده» و مشــكلات نويسندگان جوان 

بخوانيد.

 چه شد كه «آژان برازنده» را نوشتيد و در 
اين اثر نقبى به وقايع تاريخى زمان رضاشاه 

زديد؟ 
 به پيشنهاد استادم تصميم گرفتم داستانى كوتاه 
براى واقعه مسجد گوهرشاد بنويسم كه منجر به 
نگارش داســتان كوتاه «بيسيكلت» با محوريت 
آژانى به نام «برازنده» شد. اما وقتى اين داستان 
كوتاه نوشــته شد كم كم احساس كردم كه اين 
داستان مى تواند گسترش بيشترى داشته باشد 
چون اين واقعه در ادبيات ما برجســته نيســت. 
بنابراين بر اســاس همين شخصيت واحد، پنج 
داستان نوشــتم و شخصيت ها مرا با خود پيش 
بردند تا اينكه 10 داســتان شد و به اين صورت 
مجموعه داستانى به هم پيوسته در مورد واقعه 
گوهرشاد، ممنوعيت روضه خوانى و مسائلى كه 
مردم در آن زمان با اين ممنوعيت ها با آن دست 

به گريبان بودند، خلق شد. 

 يعنى نوشتن درباره اين وقايع تاريخى 
دغدغه ذهنى شما نبود؟ 

 من با گروه دفتر مطالعات فرهنگى جبهه انقلاب 
اسلامى همكارى مى كنم و آنجا توسط تيمى چند 

نفره پيرامون اين واقعه تاريخى، اســناد تاريخى 
كاملى جمع شده بود. نويسنده ها هم كه هميشه 
دنبال ايده هاى بكر هســتند. من به پيشــنهاد 
اســتادم ســعيد تشــكرى و بعد از جمع آورى 
مستندات و خواندن آن ها داستانم را نوشتم. براى 
اين كار هم ابتدا كتاب هاى «قندان هاى هميشه 
پر»، «قيام فيروزه اى»، «ضربه دوازدهم» و ساير 
مصاحبه هاى شفاهى را كه با اين موضوع از افراد 

گرفته شده بود، مطالعه كردم. 
 

 تصويرى تكرارى از آژان هاى پهلوى كه 
دهن بين و بى عرضه هستند و در ذهن نقش 
بسته اســت در كتاب شما هم وجود دارد؛ 

چرا نخواستيد اين كليشه را بشكنيد؟ 
 قالــب اين كتاب، طنز اســت و طنز مختصات 
خــودش را دارد و بــراى نگارش اثــرى طنز ما 
نمى توانيــم قواعــد و مؤلفه هاى طنــز را كنار 
بگذاريم. مؤلفه هايى مثل داشــتن تضاد، تكرار، 
بزرگنمايى، بدشانســى و كمى بلاهت و ســاده 
لوحى در شخصيت ها. بعضى يا تمامى اين چند 
ويژگى در تناسب با موقعيت هاى دراماتيك، بايد 
در طنز وجود داشــته باشد، اگر اين ها را از طنز 
بگيريم ديگر طنزى توليد نمى شــود و به سمت 
خلق اثرى جــدى مى رويم. البته اين مســئله 
در ســينماى ما هم وجود دارد مثــلاً اينكه در 
فيلم هــاى دفاع مقدس، عراقى ها احمق نشــان 
داده شده اند، اما در داســتان من آژان ها احمق 
نيستند. شخصيت «برازنده» نسبت به «عنايت» 
باهوش تر است و «صمد جامى» از هر دوى اين ها 
باهوش تر. «عنايت» در طول داستان از يك آژان 
ابله و ســاده لوح به آژانى زرنگ تبديل مى شود 
و به اصطــلاح زير و بم كار آژانــى را مى آموزد. 
مــن تلاش كردم كه با اين شــيوه شــخصيت 
پردازى، موقعيت هاى طنز ايجاد كنم. از اين رو 
«آژان برازنده» يك داســتان بلند چند صدايى 
اســت، به اين معنا كه اثرى تك صدا نيست كه 
حماقت و ســاده لوحى تنها براى آژان ها باشد و 
هوشيارى براى مردم. بنابراين معتقدم كه اتفاقاً 
شخصيت هاى داستان من دچار بلاهت نيستند 
و رفتارهاشــان جزمى نيست و فرايندى را طى 

مى كنند و قرار است از جايى به جايى برسند.

 يعنى شخصيت هاى كتاب شما به راحتى 
اشتباه مى كنند و خاكسترى هستند؟ 

 پاســخ من به شما نسبى است، مثل اينكه اين 
اتفاق در روند زندگى عادى ما هم رخ مى دهد.

در كل اين كتاب همه مى توانند اشــتباه كنند. 
هم مردم و هم آژان ها اشــتباه مى كنند. جايى 
كــه موقعيت هاى دراماتيك و منطق داســتانى 
منطبق با طنز مى طلبيــده، آژان زرنگى كرده و 
در موقعيتى ديگر، اين مردم بودند كه زيركى به 
خرج داده اند. ساده لوحى و زودباورى يك ويژگى 
انسانى اســت حتى در جهان مدرن، ولى داراى 
درجاتى است. نبايد فراموش كنيم كه هوشمندى 

امرى نسبى است و هميشه زيرك تر از آن چيزى 
كه ما مى پنداريم نيز وجود دارد و وجود خواهد 
داشــت. در «آژان برازنده» همه آدم ها در حال 
تغيير هســتند و من به شخصيت هايم فرصت 

دادم كه خودشان را پيدا كنند. 

 چرا براى نوشــتن اين مجموعه دنبال 
قالب و بيان طنز بوديد؟ 

 چون دوست داشتم كتابم خوانده شود و گستره 
مخاطب داســتان طنز از ديگر انواع ادبى بيشتر 
است. مسئله بعدى اين بود كه مختصات تاريخى 
و تلخىِ موجــود در واقعه اى كه به آن پرداختم، 
مى طلبيد كه داستان لحن طنز داشته باشد. البته 
علاقه خود من به طنزنويسى ومختصات و ابزار 
موجود در اين نوع ادبى هم مزيد بر علت شد تا 

به سمت نوشتن طنز در داستان بروم.

 گويش هاى اين اثر مربوط به همان زمان 
پهلوى است. چطور به اصطلاحات و گويش 

آن زمان دسترسى پيدا كرديد؟ 
 ايــن بخش كتــاب زحمــت زيادى داشــت. 
ديالوگ نويســى كتاب ســخت بود. اما از آنجا 
كه از ســال 82 ترانه سرايى مى كردم با محاوره 
آشنا بودم. از طرفى چون روى ديالوگ وسواس 
داشــتم، ديالوگ ها را طورى نوشــتم كه كاملاً 
محاوره و كاربردى است. براى پيدا كردن گويش 
و اصطلاحات دوره پهلــوى اول، فرهنگ كوچه 
شــاملو را خواندم چون اتفاق داستان ما در بهار 
1317 رخ مى دهــد و زمســتان 1316 قانــون 
منع روضه ابلاغ مى شود. لغات قاجارى اى مانند 
تاطولــه و پاچپله (به معناى دمپايــى) را نيز از 
«فرهنگ واژه ها عاميانه دوره قاجار» پيدا كردم.

 شــما اولين كتابتان را منتشر كرديد. 
مشكلات نويسندگان كتاب اولى براى چاپ 

كتابشان چيست؟ 
 در اين بلبشوى نشــر نويسنده كتاب اولى براى 
چاپ كتابش با مشكلات زيادى دست به گريبان 
اســت و اولين مشكل هم اين است كه شناخته 
شده نيست. حتى اگر اين نويسنده اثرى شاهكار 
خلق كند باز هم ناشران به آن بى توجه اند و اثر 
را نمى بينند. ناشران نويسنده را سر مى دوانند و 

وعده هاى دو ساله براى چاپ كتابش مى دهند. 
در حالــى كه مى بينيم اثــرى در مدت زمان 6 
ماه نوشته، منتشــر و رونمايى مى شود. ببينيد 
من ترجمه هم مى كنم و مطمئن هستم يكى از 
دلايل بين المللى نشدن ما كوتوله پرورى ماست. 
متأسفانه نويسندگان ما يك اثر موفق مى نويسند 
و ســال ها نان همان يك اثرشــان را مى خورند. 
نويســنده ايرانى بايد دائم نگران اين باشــد كه 
زود اثرش را برســاند تا حــق تأليفش را بگيرد 
اما نويسندگان جهانى اين طور نيستند براى هر 
اثرشــان، ممكن است چند ســال وقت بگذارند 
چون پول قراردادشان را مى گيرند. دغدغه آن ها 
ادبيات مى شــود و ديگر كسى با ادبيات كاسبى 
نمى كند. وقتى نويسندگان با سابقه ما با چنين 
وضعيتى زندگى مى كنند نويسندگان اول ترجيح 
مى دهند اصلاً وارد عرصه نوشــتن نشــوند. با 
اين حال نويســنده اولى كه بخواهد وارد عرصه 
نوشتن شــود بايد اثر خوب بنويسد و صبر زياد 
داشته باشد و محدود به علم خاصى نباشد. بايد 
جامع الاطراف باشد تا بتواند خودش را از جمع 
مدعيان بالا بكشد. نويسنده بايد شاعر، مترجم، 
منتقد، نمايشنامه نويس و فيلمنامه نويس باشد 
و تدريس كند تا بتوانــد در دنياى ادبيات دوام 

بياورد.

 شما در جشنواره هاى مختلفى شركت 
با شكل  به نظر شما جشنواره ها  كرده ايد. 
و شــمايل فعلى مى توانند براى ادبيات ما 

جريان سازى كنند؟ 
 جشنواره ها چند مشــكل اساسى دارند،عدالت 
محــور نيســتند و با اثــر و صاحب اثر بســيار 
سليقه اى برخورد مى كنند. داوران در بسيارى از 
جشنواره ها برون متنى نگاه مى كنند، به متن و 
كتاب نويسنده نگاه نمى كنند و به دنبال سابقه 
نويســنده و اثر و يا آثارش هستند و اگر صاحب 

اثر را نشناسند به راحتى آن را كنار مى گذارند. 
مســئله ديگرى كه در جشــنواره ها وجود دارد 
حضــور «داورانِ در ســايه» اســت؛ داورانى كه 
اسمشان در فهرست داوران نيست اما تأثيرگذار 

هستند. 

 اين داوران چطور وارد بدنه تيم داورى 
يك جشنواره مى شوند؟ 

 طبيعى اســت كه معمولاً دبير جشــنواره از 
اين ها مى خواهد بيايند و اين ها هم به شــرط 
مكتوم بودن وارد بدنه جشــنواره مى شــوند. 
معمــولاً اثرگــذارى اين ها زياد اســت چون 
مســئوليتى متوجه آن ها نيســت و اسمى از 

آن ها برده نمى شود. 

آنچه مى خوانيد

مسئله ديگرى كه در جشنواره ها 
وجــود دارد حضــور «داورانِ در 
سايه» است؛ داورانى كه اسمشان 
در فهرســت داوران نيســت امــا 

تأثيرگذار هستند. 

برنامه هاى يادروز حافظ تشريح شد
با  مهر: مدير مركز حافظ شناسى 
تشــريح برنامه هاى يادروز امسال 
گفت: امســال همزمان بــا يادروز 
حافظ، گردهمايى بين المللى ترويج 

زبان و ادب فارسى در شيراز برگزار مى شود.
كاووس حســنلى دربــاره برنامه هــاى يادروز 
حافظ بيان كرد: امسال سيزدهمين گردهمايى 
بين المللى انجمن ترويج زبان و ادبيات فارســى 
در شــيراز برگزار مى شود و ما بيست و دومين 
مراســم يادروز حافظ را هم داريم.وى ادامه داد: 
در فراخوان سال گذشته چند محور ويژه و چند 
محور عمومى شامل حافظ شناسى و حافظ پژوهى 
و نقش حافظ در گسترش فرهنگ ايرانى و زبان و 
ادب فارسى، زبان ها، گويش ها، لهجه ها و ادبيات 
و مشاهير ادبى در استان فارس، فرهنگ و ادب 
عامه، محلى و اقليمى را در استان فارس معرفى 
كرديم.مدير مركز حافظ شناسى گفت: محورهاى 
عمومى هم شــامل نقش زبان و ادب فارسى در 
وحــدت ملى مردم ايران و ديگر فارســى زبانان 

جهان، جايگاه زبان و ادب فارسى و ايران شناسى 
در فراسوى مرزهاى جغرافيايى ايران، اثرپذيرى 
و اثرگــذارى متقابل ادبيات فارســى و فرهنگ 
اســلامى، شيوه هاى ترويج زبان و ادب فارسى و 
ارتقاى جايــگاه آن، روش هاى كاربردى آموزش 
زبان وادب فارسى، انواع ادبى (حماسى، غنايى، 
عرفانى، تعليمى و...)، ادبيات معاصر (از مشروطه 
تا كنون، ادبيات انقلاب اسلامى، ادبيات پايدارى، 

ادبيات كودك و نوجوان) و... است.
حســنلى بيان كرد: در نهايت حدود 300 مقاله 
براى انتشار در لوح فشرده و چكيده  آن ها براى 
چــاپ در چكيــده مقالات انتخاب شــدند كه 
خوشبختانه هم چاپ چكيده مقالات در مراحل 
نهايى اســت و هم لوح فشرده  مجموعه مقالات 
در حال آماده شدن اســت و ان شاءاالله پيش از 
همايش هر دو منتشــر خواهد شــد. سالنامه  
حافظ پژوهى دفتر بيست و يكم نيز همزمان با 

اين آثار منتشر مى شود.
وى افزود: موضوع بســيار مهم اين است كه ما 

براى نخستين بار موفق شديم مقالات برگزيده را 
پيش از آغاز همايش در پايگاه ISC نمايه كنيم 

و اين خود يك ركورد تازه است.
مدير مركز حافظ شناسى با اشاره به ميهمانان 
ويژه نيز بيان كرد: بجز برخى از مديران ارشــد، 
خوشبختانه امســال در اين مراسم بسيارى از 
استادان نامدار ايرانى و غير ايرانى از نقاط مختلف 
به شيراز مى آيند و حضور خواهند داشت. حدود 
100 نفــر از اين اســتادان و پژوهشــگران هم 
سخنرانى خواهند كرد؛ از جمله استادان ايرانى 
دكتر نوش آفرين انصارى، دكتر حجت االله ايوبى، 
دكتر مهدى زرقانى، دكتر توفيق سبحانى، دكتر 
تقى پورنامداريان، دكتر پروين ســلاجقه، دكتر 
على اشــرف صادقى، دكتر نصــرت االله ضرغام، 
دكتر مهدى محبتى، دكتر مهدى محقق، دكتر 
اميرعلى نجوميــان، دكتر مهدى نوريان و دكتر 
محمدجعفر ياحقى هستند. همچنين ميهمانان 
خارجى نيز شامل پروفسور خليلويچ (بوسنى)، 
پروفسور وارتان وسكانيان(ارمنستان)، پروفسور 

ابوالــكلام ســركار(بنگلادش)، پروفســور على 
گزل يوز (تركيه)، پروفسور نعمت ييلدريم(تركيه)، 
پروفسور  آذرميدخت صفوى(هند)،  پروفســور 
عين الحسن (هند) و... مى شوند كه براى حضور 

و سخنرانى اعلام آمادگى كرده اند.
وى اضافه كرد: پنجشنبه  شب 19 مهر از ساعت 

7 شب مراســم ويژه افتتاحيه يادروز حافظ در 
مجموعه  حافظيه و در جوار آرامگاه حافظ برگزار 
مى شــود و روز 20 مهر دو برنامه در تالار حافظ 
در چهارراه حافظيه پايان بخش برنامه هاى اين 
سه روز خواهد بود كه شامل يك نشست علمى 

تخصصى حافظ و مراسم اختتاميه است.

بارتاب

نتايج مسابقه بين المللى عكاسى 
اربعيــن، در ســايت ايــن رويداد 
منتشــر شــد. دبيرخانه عمومى 
آســتان مقدس امام حسين(ع) با 
همكارى انجمن عكاســى عراق و 
اتحاديه بين المللى عكاسان هنرى 

اين مسابقه را برگزار كرد.

على فريدونى، عكاس دفاع مقدس 
باشــگاه  ميزگــرد  در  باحضــور 
عكس هاى  درخصوص  خبرنگاران 
آن دوران صحبت كرد. در توضيح 
عكس فــوق فريدونى بيت مولوى 
را خواند كه: چون خمشان بى گنه 

روى بر آسمان مكن.

محسن چاوشــى با انتشار مطلبى 
در صفحه شخصى اش براى مدتى 
از دنياى موسيقى خداحافظى كرد. 
اين خواننده پاپ با انتشــار پستى 
در صفحه شخصى اينستاگرام خود 
علت خداحافظى اش از خوانندگى را 

استراحت عنوان كرده است.

خداحافظى موقت «محسن چاوشى» از خوانندگىچون خَمُشان بى گنه روى بر آسمان مكنمعرفى برگزيدگان نخستين مسابقه عكاسى اربعين
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مهر:مراســم افتتاح فيلمبردارى فيلم سينمايى «23 
نفر» كه اقتباســى از كتابى به هميــن نام برگرفته از 
خاطرات گروهى از اســراى جنگ تحميلى اســت،  با 

حضور سردار سليمانى برگزار شد.
آيين افتتاحيه فيلمبردارى فيلم سينمايى «23 نفر» 
صبح روز جمعه 13 مهرماه با حضور ســردار قاســم 
سليمانى و تعدادى از راويان خاطرات كتاب «بيست و 
سه نفر» برگزار شد.  سردار سليمانى در فضاى صميمانه 
به گپ و گفت بــا نوجوانانى پرداخت كه در اين فيلم 
ســينمايى قرار اســت ايفاگر نقش نوجوانان اسير در 
سال هاى دفاع مقدس باشند. اين نوجوانان از شهرهاى 

مختلف كشور انتخاب شده اند. همچنين تصويربردارى 
يكى از سكانس هاى فيلم با حضور سردار سليمانى انجام 
شد و در حاشيه آن مجتبى فرآورده در مقام تهيه كننده 
و نيز مهدى جعفرى در مقام كارگردان به طرح نكاتى 
پرداختند. سردار سليمانى در اين بازديد طى سخنانى 
كوتاه بــه اهميت توجه به خاطرات دفاع مقدس و نيز 
ويژگى بارز گروه نوجوان اســيرى كه خاطراتشان در 
كتاب «23 نفر» روايت شــده اســت، پرداخت.در اين 
مراسم حبيب احمدزاده و مرتضى سرهنگى نيز به عنوان 
ميهمان و مســئولان سازمان رســانه اى اوج به عنوان 
سرمايه گذار حضور داشتند. مهدى جعفرى كارگردان 

فيلم ســينمايى «23 نفر» پيش از اين بيشتر در مقام 
فيلمبردار در سينما فعاليت داشته و تصويربردارى فيلم 
سينمايى «به  وقت شام» از كارهاى متأخر او محسوب 
مى شود.فيلم سينمايى «23 نفر» اقتباسى از خاطرات 
گروهى از رزمندگان نوجوان ايرانى است كه در جريان 
جنگ ايران و عراق در سال 1361 به اسارت نيروهاى 
عراقى درآمدند. اين گروه كم ســن و سال بين 13 تا 
17 سال سن داشتند و خاطراتشــان از دوران اسارت 
پيشتر در قالب كتاب «23 نفر» توسط انتشارات سوره 
مهر منتشر شده بود. مهدى جعفرى پيش از اين و در 
ســال 1387، مستند «23 نفر و آن يك نفر» را توليد 

كرده بود كه جزو اولين آثار در معرفى نوجوانان حاضر 
در جنگ بود. ماجراى اســارت اين نوجوانان در كتاب 
«آن بيست وسه نفر» به قلم احمد يوسف زاده هم نقل 

شده است.

بازتاب

با حضور سردار سليمانى

فيلم سينمايى 
«23 نفر»

 كليد خورد

«ملك سليمان نبى 2 و 3» ساخته خواهند شد
بانــى فيلم: پيش توليد ســرى 
دوم و سوم فيلم سينمايى «ملك 
سليمان نبى» با اتمام كامل نگارش 

فيلمنامه آغاز خواهد شد.
شــهريار بحرانى كارگردان سينما 
اين روزها مشــغول نگارش سرى 
دوم و ســوم از فيلم سينمايى «ملك ســليمان» با عنوان جديد «ملك 
سليمان نبى» است. اين كارگردان قصد دارد پس از اتمام كامل نگارش 
فيلمنامه، براى پروانه ســاخت و پيش توليد اين فيلم اقدام كند. بحرانى 
بتازگى طرح فيلمنامه «ملك سليمان نبى» را به ثبت رسانده است.با توجه 
به پروداكشن عظيمى كه اين پروژه دارد، هنوز زمان دقيق فيلمبردارى و 

البته پيش توليد آن مشخص نشده است.
براســاس شنيده هاى خبرنگار ما، داستان سرى جديد اين فيلم ادامه اى 
بر ســرى اول آن خواهد بود. در ســرى اول، فيلم روايتگر جوانى زندگى 
حضرت سليمان(ع) بود. به احتمال قريب به يقين بحرانى در سرى دوم و 
سوم مقاطع سنى ديگرى از حضرت سليمان(ع) را مقابل دوربين خواهد 
برد.پيشتر از محمدصادق آذين به عنوان تهيه كننده سرى دوم اين پروژه 

عظيم نام برده مى شد.

آموزش مهارت هاى زندگى با «عروس تاريكى»
سريال  تصويربردارى  فيلم:  بانى 
«عروس تاريكى» ايــن روزها در 
ويلايى در لواســان در حال انجام 
كارگردان  معظمى  محمود  است. 
اين كار و محمدرضا تخت كشيان 
تهيه كننــده آن اســت. تاكنون 
تصويربردارى اين ســريال از نيمه گذشته است و تدوين و مراحل فنى 
همزمان با تصويربردارى در حال انجام اســت.«عروس تاريكى» در 60 
قسمت براى پخش از شبكه يك توليد خواهد شد كه هنوز زمان پخش 
آن مشــخص نشده است.در خلاصه داســتان اين مجموعه آمده است: 
داستان از جايى آغاز مى شود كه زن و شوهرى به نام سيمين و سياوش 
پس از سال ها جدايى، قصد بازگشت به هم را دارند. در اين مسير براى 
ســاخت زندگى جديد بايد با مهارت هاى زندگى آشنا شوند و با تلاش 
و اميد و گذشــت خوشبختى را بنا نمايند. خوشبختى تصادفى نيست، 
ســاختنى است. فيلمنامه اين ســريال به قلم عباس نعمتى به نگارش 

درآمده است.
بازيگــران ســريال عبارتند از: رضــا كيانيان، رويــا نونهالى، نرگس 
محمدى، سپيده خداوردى، سيد مهرداد ضيايى، حميرا رياضى و... .

 هنر/ زهره كهندل  «گشــت پليس» ســريال جديد پليسى 
تلويزيون است كه به گفته سازندگان آن قرار است همزمان با هفته 
نيروى انتظامى روى آنتن بــرود. تصويربردارى و مراحل فنى اين 
مجموعه تلويزيونى به كارگردانى مهرداد خوشبخت و تهيه كنندگى 
سعيد پروينى به پايان رسيده اســت. اين سريال كه فصل دوم از 
سريال «گشت ويژه» محسوب مى شود، داستان چهار مأمور نيروى 
انتظامى اســت كه به فواصل مختلف درگير عمليات هاى شهرى 
مى شوند. با مهرداد خوشبخت، كارگردان سريال «گشت پليس» 

درباره اين مجموعه تلويزيونى گفت و گو كرديم كه مى خوانيد: 

 درباره ماجراى اصلى ســريال «گشت پليس» توضيح 
مى دهيد؟

يك ماجراى پليسى است كه درگيرى هايى بين پليس و باندهاى 
توزيع مواد مخدر پيش مى آيد. پليس در آغاز گمان مى كند كه با 
يك پرونده كوچك ســرقت روبه روست، اما وقتى درگير مى شوند، 
مى بينند كه به باندهاى بزرگ توزيع موادمخدر گل در مدارس وصل 
مى شــوند. خرده داستان هايى هم حول محور داستان اصلى وجود 

دارد كه در هر اپيزود به آن پرداخته مى شود. 

 چرا معمولاً در ســريال هاى پليسى، درگيرى با باندهاى 
توزيع موادمخدر پررنگ است؟

البته ما در اين سريال به مسائل اجتماعى هم پرداختيم، اما با نگاهى 
به پرونده هاى جنايى متوجه مى شويم كه منشأ بسيارى از جرايم به 
موادمخدرى مثل گل و شيشــه ربط پيدا مى كند. به نظر مى رسد 
اگر ريشه توزيع موادمخدر خشكانده شود، بسيارى از جرايم كاهش 

خواهد يافت. 

 چرا به سراغ موضوع باندهاى توزيع موادمخدر در مدارس 
رفتيد، آيا اين مسئله خيلى جدى است؟ 

اين موضوع، مسئله جديدى نيست و نمى توانيم منكرش هم شويم. 
آمارها نشــان دهنده، اهميت موضوع است و نمى توان آن را پنهان 
كرد. پنهان كردن اين مسائل نتايج عكس دارد. بايد به بحث آموزش 
بيشتر توجه شود، ضمن اينكه آموزش به خانواده ها مى تواند موجب 

آگاه سازى جامعه شود.

 ســريال هايى از اين دســت چقدر مى تواند به آموزش 
خانواده ها و نوجوانان كمك كند؟

به موضوع مخدرهايى همچون گل و مارى جوانا و نحوه توزيع آن 

به صورت جدى در سريال هاى تلويزيونى 
پرداخته نشده و معمولاً خط قرمزى بوده 
است. ما سعى كرديم كه اين خط قرمز را 
بشكنيم يعنى شكل اين موادمخدر، نحوه 
مصرف آن و اثرات سوء جبران ناپذيرش را 
به مخاطب نشان مى دهيم تا خانواده ها و 
نوجوانان نسبت به آن آگاه شوند. متأسفانه 
خانواده ها هم مثل مسئولان، فكر مى كنند 
كه با پنهان كارى و نگفتن، مسائل حل 
مى شــود در حالى كه براى حل مسائل 
نبايد صورت مسئله را پاك كرد. والدين 

درگير مسائل خودشان هستند و بچه ها فراغت بيشترى دارند كه 
در فضاى مجازى بچرخند به همين دليل كمتر با والدينشــان در 

ارتباطند. 

 چقدر سعى كرديد كه از نمايش تصوير كليشه اى كه از 
پليس در فيلم و ســريال هاى ايرانى نشان داده مى شود، 

فاصله بگيريد؟
به نظر من، بسيارى از فيلم هاى ما تخيلى هستند حتى فيلم هاى 
اجتماعى. ما در سريال سعى كرديم كه پليس واقعى تر نشان داده 
شــود؛ اما محدوديت هايى هم وجود دارد چون نمى خواهند كه به 

مباحثى پرداخته شــود، مثلاً پليسى كه 
رشــوه مى گيرد را نمى توان نشــان داد. 
تنها راه فرار براى اين موضوع اين اســت 
كه نشــان دهيم پليس خــوب مى تواند 
آن چيزى باشــد كه در اين سريال نشان 

مى دهيم. 

 بازيگران اين سريال هم معمولاً در 
فيلم و سريال هاى ديگر، نقش پليس 
داشــته اند، مثلاً يكى از نقش هاى 
پليس  قائميان،  فرهاد  كليشــه اى 
حرفه اى بوده اســت، انتخاب بازيگران اين سريال بر چه 
اساسى بوده است و نگران نبوديد كه بازى هايشان لو برود ؟

خب، فرهاد قائميان به نقش مــا مى خورد چون بازيگر توانمندى 
است. محدوده بازيگرانى كه تصور مى شود نقش هايشان كليشه اى 
شده بسيار محدود است، ما نيازمند بازيگرى بوديم كه توانمندى 
ايفاى اين نقش را داشــته باشند و از لحاظ توانايى جسمى و تيپ 
ظاهرى، آمادگى اجراى اين نقش را داشــته باشــند. اين نقش به 
قائميان مى آمد. قائميان رئيس اين تيم سه نفره و پليسى مقتدر، 
با تجربه، باهوش و توانايى اســت. امير دلاورى نقش خوبى را بازى 
مى كند و شخصيت خاصى دارد؛ او سعى مى كند از اسلحه استفاده 

نكند و با حركت فيزيكى كار خود را پيش ببرد. سومين نفر، پليس 
تازه وارد و كم تجربه اى است كه تجربه هايى را در اين گروه به دست 

مى آورد كه برزو ارجمند نقش آن را بازى مى كند .

 با توجه به اينكه ژانر اين سريال، اكشن و پليسى است 
شاهد جلوه هاى ويژه خاصى در اين مجموعه هستيم؟

بســيار زياد، معمولاً در هر اپيزود، يك اكشــن مفصل داريم كه 
سبب شد كار برايمان سخت تر شود. هرچه جلوتر رفتيم، مسئولان 
نيروهاى انتظامى دوست داشتند كه توانايى هاى فيزيكى پليس را 
بيشتر نشان دهند. اين موضوع از لحاظ بودجه و زمان فيلمبردارى 
خيلى به ما فشار آورد، ولى در زمان مقرر كه مجموعه بايد ساخته 

مى شد، اين كارها انجام شد.

 برخى براين باورند كه آثار سفارشى به دليل دخالت هاى 
ســفارش دهنده، كارهاى ضعيفــى از آب در مى آيند در 
حالى كه در مجموعه هاى پليســى با توجه به اشرافى كه 
كارشناسان نيروى انتظامى به پرونده ها و جرايم دارند، اين 

مى تواند به يك نقطه قوت بدل شود؟
بحث درباره خوب و بد سفارشــى بودن يــا نبودن، نتيجه اى 
ندارد. هر ارگان و نهادى حتى يك كارخانه توليد ماكارونى هم 
مى تواند سفارش توليد فيلم بدهد و دوست دارد كه خودش در 
آن ديده شود، چون دارد پولش را مى دهد. به نظر مى رسد در 
حال حاضر ديدگاه هاى نيروى انتظامى رشد كرده است و روى 
جنبه هاى پيشگيرانه و آموزشــى هم در فيلم و سريال هايش 
تأكيــد دارد به جاى اينكه فقط توانايى هايش را نشــان دهد. 
در مجموعه «گشــت پليس» هم تا جايى كه امكان داشــته، 
ســعى كرديم ســريال را باورپذير و قابل قبول بسازيم. سعى 
كرديم كه ســريال سرگرم كننده باشد تا مردم از ابتدا تا انتها، 
قصه اى جذاب را پيگيرى كنند و در خلال آن نكات آموزشــى 

و پيشگيرانه را هم بياموزند.

 نقاط خلأ در مورد سريال هاى پليسى را چه مى دانيد، مثلاً 
جرايم فضاى مجازى كه اين روزها شايع شده و فعاليت هاى 

پليس فتا، ظرفيت سريال سازى دارد؟
فكر مى كنم كــه در اين باره هم كارهايى در حال انجام اســت و 
فيلمنامه هايى در اين باره آماده شده است كه روى اين موضوع هم 
سرمايه گذارى شود. اگر سناريوى خوبى در اين باره به من پيشنهاد 

شود، حتماً قبول مى كنم.

آنچه مى خوانيد

با نگاهى بــه پرونده هــاى جنايى 
متوجه مى شويم كه منشأ بسيارى 
از جرايــم بــه موادمخــدرى مثل 
گل و شيشــه ربط پيــدا مى كند. 
به نظر مى رســد اگر ريشه توزيع 
موادمخدر خشكانده شود، بسيارى 

از جرايم كاهش خواهد يافت

سيما و سينما

گفت و گو با مهرداد خوشبخت، كارگردان سريال «گشت پليس»

سعى كرديم پليس واقعى را نشان دهيم

آنچه مى خوانيد



زاده تربت  مجيد  ايســتگاه/   
حتى اگر امروز و در پنجاه و ششمين 
سالگرد تصويبش، يك نگاه به مفاد 
ايــن لايحه جنجالى بيندازيــد، اگر متن مصوبات 
را پيــش رويتان بگذارند، ظاهرِ پـُـر زرق و برق آن 
وادارتان مى كند لب به تحسين باز كنيد. اينكه 56 
سال پيش، دولتمردانى بودند كه آن قدر مترقى فكر 
مى كردند، براى زنان حق رأى قايل بودند و دوست 
داشــتند ايران را مثل برخى كشورهاى متمدن آن 
روزگار، فدرالى راه ببرند و اداره كنند نه تنها تحسين 
بلكه حيرت شما را هم به همراه دارد! اگر اطلاعات 
تاريخى چندانى درباره «لايحه انجمن هاى ايالتى و 
ولايتى» نداشته باشيد، بدون شك اين حيرت بيشتر 
هم مى شود وقتى كه باخبر شويد اول از همه علما و 
مراجع سرشناس كشور به مخالفت با آن برمى خيزند! 
آيا واقعيت همين است كه مرجعيت آن دوره، طيف 
مذهبى و مردمى كــه از آن ها حمايت مى كردند، 
چشمِ ديدن ايران دموكراتيك و مدرن، حاضر شدن 
زنان در پاى صندوق هاى رأى، واگذارى اداره امور به 

شوراى هاى محلى و شهرى و... را نداشتند؟

 4 ايالت و 12 ولايت
بايــد برگرديم به خيلى پيش از 56 ســال پيش! 
يعنى 22 ارديبهشت سال 1286 كه پس از انقلاب 
مشروطه، مجلس شوراى ملى، نه لايحه بلكه «قانون 
انجمن هاى ايالتى و ولايتى» را تصويب كرد. 101 
ســال پيش نه كسى به آن اعتراض كرد و نه فردى 
يا گروهى عَلمَ مخالفت را بلند كرد، چون اين قانون 
در واقع خواســت مشروطه خواهانى بود كه تلاش 
كرده بودند تمركز قدرت و تصميم گيرى در دربار 
و شخص شــاه را كاهش داده و از قدرت حكومت 
مركزى بكاهند. بر اساس اين قانون، سرزمين ايران 
به ايالات، ولايات، بلوكات و نواحى تقسيم مى شد. 
«ايالت» يعنى بخشــى از كشور كه داراى حكومت 
مركزى باشــد و حاكــم آن «والى» ناميده شــود. 
«ولايت» نيز قسمتى از مملكت بود كه داراى يك 
شهر حاكم نشين و توابع آن باشد. ولايت ممكن بود 
تحت نظر ايالت مربوطه و يا تابع پايتخت باشد. در 
اين قانون آمده بود كه:« ممالك محروسه ايران به 
چهار ايالت آذربايجان، فارس، خراسان و سيستان، 
كرمان و بلوچستان و همچنين 12 ولايت گيلان، 
مازندران، كردستان، لرستان، خوزستان، عراق عجم، 
استر آباد، زنجان، كرمانشاهان، همدان، اصفهان، يزد 
و دارالخلافه تهران تقســيم مى شود». قانون جديد 
پس از تصويــب در مجلس، براى صدر اعظم وقت 
يعنى على  اصغرخان اتابك اعظم (امين الســلطان) 
ارسال شد تا امضاى آخر را پاى آن بزند. صدر اعظم 

يك هفته بعد، قانون را مُهر كرد و زيرش نوشــت: 
«اين نظامنامه انجمن ايالتى و ولايتى ملاحظه شد، 

صحيح است معمول و مجرى داريد».

 اوامر ملوكانه
اما قانون تصويب شده مجلس كه در اصل ريشه اش 
برمى گشت به اصل 91 و 92 متمم قانون اساسى، 
به دلايل مختلف در كشــور اجرا نشد و تا حدودى 
مسكوت ماند تا اينكه 50 و چند سال بعد و در دوره 
سلطنت «محمد رضا پهلوى» دولتمردان دوباره به 
سراغ آن بروند. يعنى همه آنچه با عنوان « ماجراى 
لايحه انجمن هــاى ايالتى و ولايتــى» و مخالفت 
با آن مطرح شــده مربوط به سلســله رخدادهاى 
تاريخى همين دوره است. دوره اى كه انگار انقلاب 
مشــروطيت و اهداف اصلى آن كه محدود كردن 
قدرت شــاه و قدرت بخشــى به نمايندگان مردم 
در مجلس و نخســت وزير بود، فراموش شــده و 
«محمدرضا» ساز و كارى را حاكم كرده بود كه در آن 
مجلس و نخست وزير، مهره هاى تعيين شده توسط 
شاه بودند و آنچه را او مى پسنديد يا نمى پسنديد، 

تصويب و يا رد مى كردند.
در ايــن ســاز و كار همه چيز در ظاهــر به صورت 
دموكراتيك و قانونى از طريق مجلس و نخست وزير 
انجام مى شد. البته نخست وزيرى كه منتخب اراده 
شخص شاه بود و مى توانست «اوامر ملوكانه» را در 
هماهنگى با مجلس تشريفاتى به قانون تبديل كرده 
و اجرا كند. در آمريكا « كندى» به رياست جمهورى 
رسيده بود و با شعار رفع بى عدالتى و تبعيض، اصرار 
داشــت كه در ايران نيز بايد تغيير و تحول صورت 
گيرد. در همين راستا « على امينى» به نخست وزيرى 
رسيده بود تا اصلاحات مورد نظر آمريكايى ها را پياده 
كند. او يك سال در نجف درس طلبگى خوانده بود، 
مدتى سفير ايران در آمريكا بود، رئيس هيئت هاى 
نفتى مذاكره كننده با آمريكايى ها بود و خلاصه « 
كندى» انتظار داشت او بتواند جامعه ايران را براى 
تغيير و تحولات غربى آماده كند. نخســت وزير اما 
انگار خيلى مورد قبول «شاه» نبود. همين شد كه در 
تيرماه سال 1341 « امينى» بركنار شد و « اسداالله 
علم»، آنچنان كه خودش مى گفت، معروف به « نوكر 
خانه زادِ شاه» به جايش آمد. دولتِ «علم» لايحه اى 
را با 92 ماده و هفت تبصره آماده و در هيئت دولت 
آن را تصويب كرد. بر اساس اين مصوبه كه در غياب 
مجلس، حكم قانون را داشت، به زنان حق رأى داده 
مى شد و مســلمان بودن و قيد سوگند به قرآن از 
شرايط انتخاب شوندگان حذف مى شد. همين موارد 
كافى بود تا صداى اعتراض حوزه علميه قم بلند شود. 
فــرداى آن روز علما و مراجع قم طى تلگرافى براى 

شاه به اين مصوبه اعتراض كردند.

 تنور داغ اصلاحات 
خوب است به شــرايط آن دوره هم دقت بيشترى 
كنيم و ببينيم حكومت پهلوى تنها به دنبال اجرايى 
كردن يك مصوبه مترقى بود يا با يك تير، به تصور 
خودش، مى خواست چند نشان را بزند؟ شخص شاه 
پس از كودتاى 28 مرداد كه به كشور برگشته و تاج 
و تخت نزديك به از دســت رفتنش را پس گرفته 
بود، آرام آرام ساختار و ساز و كار دولت و حكومت را 
طورى طرح ريزى كرده بود كه همه قدرت به دربار 
ختم شود. حالا كه آمريكايى ها فشار آورده و حرف 
از اصلاحات زده بودند او داشــت اصلاحات مد نظر 
آنان را هم به ســبك خودش و پيچيده در زرورق 
دموكراتيك، جورى كه به سلطنتش آسيبى نرساند، 
به اجرا مى گذاشــت. مانع بزرگى كه اين ســال ها 
هنوز ســر راهش مانده بود، دين و ديندارى مردم 
و روحانيــت و مراجع و قدرت تأثيرگذارى آن ها بر 
مردم بود. تحليلگران، يكى از اهداف اجراى لايحه 
انجمن هــاى ايالتى و ولايتى را، كم اثر كردن نقش 
دين و ديندارى در اداره امور مملكت مى دانســتند. 
از ســوى ديگر « آيت االله بروجردى» و « آيت االله 
كاشــانى» به فاصله چند ماه درگذشــته بودند و 
رژيم تصور مى كرد در شــرايطى كه رهبر و زعيم 
سرشناسى ميان مراجع و علما وجود ندارد، بهترين 
زمان براى اجراى طرح ها و برنامه هايش را پيدا كرده 
اســت. با اجراى اين طرح، شاه هم حساسيت هاى 
دينى مردم را مى آزمود و هم مى توانست حدس بزند 
در نبود يك رهبر مذهبى و مرجع سرشناس تا كجا 

مى تواند برنامه هاى خود را پيش ببرد. 

 جناب اعليحضرت
پيش بينى ها اما درست از كار در نيامد. علما و مراجع 
و به تبعيــت از آنان مردم در اعتراض به اين لايحه 
شــروع به موضعگيرى كردند. پيشرو تر از ديگران، 
امام(ره) بود كه با صراحت انتقاد مى كرد و واهمه اى 
هم از تشكيلات دولت و دربار نداشت. نحوه برخورد 
امام(ره) با ماجراى اين لايحه بســيار جالب توجه 
اســت. نه بى گدار به آب زدن در آن ديده مى شود، 
نه نشــانه اى از مخالف با مصاديــق آزاديخواهى و 
پيشــرفت و رفتارى ضددموكراتيك و غير قانونى 
كه بشــود بابت آن به وى گيــر داد. ابتدا با بزرگان 
حوزه نامه نگارى كرده و خواهان برگزارى جلســه 
مشورتى مى شود تا همه بتوانند موضعى هماهنگ 
در اين باره بگيرند. نامه نگارى با شــاه و نخســت 
وزير در مرحله بعدى انجام مى شود و جالب اينكه 
امــام(ره) در اين نامه ها از غير قانونى بودن لايحه و 

مغايرت آن با بندهاى مختلف قانون اساسى حرف 
مى زند، شــاه را « اعليحضرت» خطاب كرده و به او 
و نخست وزيرش توصيه مى كند از اجراى لايحه اى 
مغاير با قانون اساسى و مخالف شرع خوددارى كند. 
امام(ره) سال ها بعد درباره اين نامه ها و به كار بردن 
واژه «اعليحضرت» براى شــاه مى گويد: « در مورد 
آنچه در جواب تلگراف شاه آمده بايد توجه كنيد كه 
وظيفه دينى ما اقتضا مى كند كه در قدم اول با زبان 
ملايم، با زبان پند و اندرز با افراد مواجه شويم، خواه 
شاه باشد يا شــبان. وظيفه علما در قدم اول ارشاد 
است و در اين وظيفه نبايد ميان انسان ها از نظر مقام، 

موقعيت و منصب فرق بگذارند».
 

 مگر مردها آزادند؟
اين را هم اضافه كنيم كه همه هدف رژيم از حذف 
شرط مسلمانى براى انتخاب شوندگان و سوگند به 
قرآن، رعايت حقوق اقليت هاى دينى نبود. تا آن روز، 
قانون نگذاشته بود بسيارى از شخصيت هاى بهايى 
آشــكار وارد چرخه مديريت كشــور بشوند اما اين 
لايحه داشــت مقدمات اين كار را فراهم مى كرد. از 
سوى ديگر امام(ره) درباره مخالفتش با اين لايحه، 
همان زمان گفت كه مخالف دادن حق رأى به زنان 
نيست: «ما با ترقى زنان مخالف نيستيم. با اين فحشا 
مخالفيم، با اين كارهاى غلط مخالفيم. مگر مردها 
آزادند كه زن ها مى خواهند آزاد باشند؟ «آزاد مرد» 
و «آزاد زن» با لفظ درست مى شود؟ مردها آزادند؟ 
در اين مملكــت الآن مردها آزادنــد؟ در چه چيز 
آزادند... »؟ در ضمن يادمان باشد، امام(ره) در نامه ها 
و تلگرام هاى ارســالى اگرچه همه جوانب را در نظر 
گرفته است اما در پايان كار، با لحنى محكم و جدى 
نســبت به سرانجام كار به شاه و اطرافيانش هشدار 
هم داده است: «... انتظار مى رود به تبعيت از قوانين 

محكم اسلام و قوانين مملكتى، اصلاح اين امر را به 
اسرع وقت نماييد و مراقبت كنيد كه نظاير آن تكرار 
نشود و اگر ابهامى در نظر جنابعالى است مشرّف به 
آستانه قم شويد تا هر گونه ابهامى حضوراً رفع شود و 
مطالبى كه به صلاح مملكت است و نوشتنى نيست 

تذكر داده شود...».

 قدم اولِ عقب نشينى
شاه يك هفته بعد، تنها به يك پاسخ تلگرافى به 
علما بســنده كرد. او هنوز داشت قدرت مقاومت 
مراجع و مردم را به حساب خودش محك مى زد. 
در اين پاســخ همه علما را « حجت الاســلام» 
خطاب كرده تا بگويد ميان شــما مرجعى وجود 
ندارد! بــراى هدايت افكار ســطحى عوام، طلب 
توفيق كرده بود تا علما را از دخالت در سياســت 
برحذر دارد. از اوضاع كشــورهاى ديگر و مسائل 
روز حــرف زده بود كه يعنى مراجــع و علما به 
دنيــاى امروز و پيشــرفت هايــش ناآگاهند و.... 
نخست وزير«علم» نيز در راديو سخنرانى كرد كه: 
چرخ زمان به عقب بــر نمى گردد و دولت عقب 
نشــينى نمى كند... يك ماه و نيم بعد اما مجبور 
شــد در برابر اعتر اض هاى علما، مردم و بازاريان 
قدم اول عقب نشــينى را بردارد. قرار شد مجلس 
درباره حضور زنــان در انتخابات اظهار نظر كند 
و شــرط ســوگند به قرآن هم اجرايى شود. اما 
امــام(ره) فهميد دولت دارد با لجبازى فقط وقت 
گذرانى مى كند. اعتراض ها ادامه يافت و امام(ره) 
اعلام كرد دولت بايد به صورت رسمى، لغو لايحه 
را اعلام كند. دانشگاهيان نيز به صف مخالفت با 
دولت، كنار امام(ره) قرار گرفته بودند. ســرانجام 
10 آذر 1341 مطبوعــات خبــر از لغو رســمى 

مصوبه دولت دادند. 

روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

ايستگاه

گزارش از رويداد

حذف شرطِ مسلمانى به نفع بهايى ها
چرا مراجع و علما با «لايحه انجمن هاى ايالتى و ولايتى» مخالفت كردند؟

روزمره نگارى

ايستگاه/  اعيانزاده ها را نمى دانم، اما معمولى ها، خيلى وقت مى گذارند 
پاى گردگيرى... همه معمولى ها... همه زنان معمولى.

روزهايى دارند كه 70 مترمربع ناقابل مى شود برايشان 700 متر... 100 
متر مى شود 1000 متر.

ميليون تا ســوراخ سُنبه هســت كه صف مى كشند براى رتق و فتق 
شدن... همه شان هم نامرتب و منتظر.

در نــگاه اول، خانه جورى خودش را به موش مُردگى مى زند كه آدم 
مى گويد آخى! عمارت درندشت كه نيست، يك وجب و نيم متراست 
ديگر... بعد كه رسماً مى شــوى خانوم خانه، دستت مى آيد كه زهى 

خيال باطل... همان يك ذره جا هم مى تواند وقتت را درسته ببلعد.
اين اندازه غُرولند مى دانم براى گردگيرى و نظافت خيلى مختصر است، 
اما چه خوش اقبال آدمى كه ناگهان يارِ جانانش از آسمان بيفتد پايين! 

و خدا آن قدر هوايش را داشته باشد كه سَربزنگاه به دادش برسد.
خوشــحال و دست و پا گم كرده، آيفون را مى زنم... «آفرينش» دوان 

دوان مى آيد بالا... بى خبر آمده اين مهمان ناخوانده.

به احوالپرســى خيلى خيلى گرمم مشكوك مى شود. چپ و راست را 
ورانداز مى كند و مى گويد: راستش را بگو عمه، چه خوابى ديدى برايم؟
با خنده فراوان توضيح مى دهم كه اگر حواســش امروز به من باشد، 

عمرى حامى اش مى مانم، همين.
از آن مَشتى ها و بامرام هاست كه «نه» توى كارش نيست. جمله اول 
به دوم نرسيده، شالِ گردگيرى را از سَرم برمى دارد و يكراست مى رود 

وسط معركه.
مثــل دونده هاى دو ماراتن، آفرينش جان مى دود و گوش مى دهد به 
ايده ها و طرح ها و نمى دانم ها و شايدهايم... بعد هم، تجربه ها مى كنيم... 
يكى اش اينكه رفت و روبِ 50 متر براى پرُشــدن كل جمعه دو بانو، 
عجيــب كفايت مى كند و بايد 50 متر مانده را حواله دهم به يك روز 

سَعدِ ديگر و يك يار آسمانى ديگر!
ســاعتى را ميانه راه، صــرف ميوه و ناهار و گــپ زدن مى كنيم و 
آفرينــشِ خوش حوصلــه، پاى بلوغ روحى و دوســت مجازى اش 
«جوليت» و نقابِ سياستمداران دنيا و مستند شيرماهى ها و كتاب 

«دو كوچه بالاتر» را مى كشــد وسط و من در كمال لذت، شنونده 
مى شوم.

با حرف هاى خاله زنكى، روزمــان را پرُ نمى كنيم. تايم مان را صرفِ 
گفت وگو و لبخند و سكوت مى كنيم و نيمروز متفاوتى را رقم مى زنيم. 
تا بالاخره بعد از پنج ساعت جلوس مى كنيم به كاناپه؛ با يك عدد اتاق 
خواب و يك عدد آشپزخانه نظيف كه ثمره تلاش دونفرى مان است.

پس نوشت يك: دمِ رفتن از آفرينش ســؤال مى كنم، خدايى اگر 
مى دانستى قرار است چه به سَرِ روز تعطيل ات بيايد، باز مى آمدى؟ با 
لبخند مليحى جواب مى دهد: عمه! من پيكِ عزيزجانم... چقدر شما 

عشق را دست كم مى گيرى؟
دو: پس معجزه خدا روى زمين، همان زنِ چشــم قشنگى ست كه 
قربان صدقه هايش تمامى ندارد... كه موهايش سفيد است و هر تكّه از 

قلبش دارند در گوشه اى از جهان سير مى كنند.
ســه: در قانون اساســى زندگى تان، چندمين اصل وضع شده، 

مهربانى است؟

دو كوچه
بالاتر از روزمره

 رقيه توسلى  

زير آسمان شهر

ايســتگاه/ به قول داداش كوچيكه آمده ايم جهاز خرون! خودمان 
را مى اندازيــم توى يكى از فروشــگاه هاى لوازم خانگى كه مثل بقيه 
فروشــگاه ها حســابى خلوت اســت. آبجى جان اشــاره مى كند به 
سايد باى سايدى كه گوشه مغازه جا خوش كرده و مى گويد: «همين 

را مى خواهم»!
قيمت را كه از فروشنده مى پرســيم، مى گويد: «قابل شما را ندارد... 

28 ميليون»!
چشم هاى آقاى فروشنده كه به چشم هاى گرد شده مان مى افتد، ادامه 
مى دهــد: « همين را توى «ديجى كالا» مى دهند 32 ميليون»! و باز 
مى گويد: «زير قيمت مى دهم جانِ شما! باقى فروشگاه هاى اينترنتى 
را هم سر بزنيد ارزان تر از قيمت من پيدا نمى كنيد. اگر زير قيمت من 
پيدا كرديد بياييد يكدانه مجانى اش را ببريد اصلاً! نا سلامتى كُره اى 

است...».
لا به لاى چشــم و ابروهايى كه آبجى جان برايم مى آيد، پدر را راضى 

مى كنم كه از فروشگاه بزنيم بيرون.

بازار را زير و رو مى كنيم... معيار تمام فروشنده ها براى قيمت گذارى، 
فروشــگاه هاى اينترنتى هستند. فروشگاه هايى كه يك پاى بلبشوى 
اقتصادى اخير اند! فروشــگاه هايى كه با كوچك ترين تكانِ بازار ارز، 
قيمت هايشان دچار سونامى مى شوند! اين را ما نمى گوييم ها! گفته 

رئيس اتحاديه لوازم خانگى تهران است.

رئيس اتحاديه لوازم خانگى تهران همچنين مى گويد: اين فروشگاه هاى 
اينترنتى قيمت كالا را دو برابر مى كنند و ثبات بازار را به هم مى ريزند.
از لــوازم خانگى هم كه بگذريم، همين چند روز پيش، پس از گرانى 
يكباره رُب در بازار، فروشگاه هاى اينترنتى قيمت را تا قوطى اى 55 هزار 
تومان هم بالا بردند! و اين ماجرا درباره ســاير كالاهاى اساسى و غير 

اساسى هم صدق مى كند.
كار نداريم در پشــت پرده اين فروشگاه ها چه مى گذرد و گردانندگان 
آن ها چه كسانى هستند كه نمى خواهند قيمت هاى كاذب بازار بشكند، 
اما اينكه يك فروشگاه اينترنتى به اين راحتى و بدون مداخله مراجع 
قانونى، قيمت كالاهاى اساســى و غير اساسى را در بازار تعيين كند، 

هيچ جوره توى كتم نمى رود!
پى نوشــت: اگر اين روزها گذرتــان به بازار لــوازم خانگى افتاد يا 
خواســتيد مثل ما جهيزيه بخريد، پيش از خريد حتماً قيمت كالاى 
www. مورد نظرتان را در ســايت اتحاديه فروشندگان لوازم خانگى

hau.ir رصد كنيد.

تكان هايى كه
«سونامى»

مى شوند
 اميد ظرافتى  

ايستگاه / فيلمبردارى فيلم سينمايى 
«23 نفــر» ديروز با حضور ســردار 
سليمانى آغاز شد. اين فيلم اقتباسى 
از خاطــرات گروهــى از رزمندگان 
نوجوان ايرانى اســت كــه در جريان 
جنگ ايران و عراق در سال 1361 به 
اسارت نيروهاى عراقى درآمدند. اين 
گروه كم ســن و سال بين 13 تا 17 

سال سن داشتند. در حاشيه اين مراسم سرلشكر سليمانى بر تصوير اسراى 
ايرانى جنگ تحميلى جمله  اى براى عوامل فيلم سينمايى  به يادگار نوشت 
كه تصوير آن به ســرعت در فضاى مجازى دست به دست شد. متن جمله 
سرلشكر سليمانى به شرح زير است: جان من فداى شما كه جانتان را سپر 

اسلام كرديد.

ايســتگاه / يكى از مُد هاى جديد 
شــبكه هاى اجتماعــى، مســابقات 
كودكان است! به اين صورت كه پدر 
و مادر ها عكس فرزندشان را براى يك 
كانال مجازى ارسال مى كنند و در اين 
ميان تصويرى كه بيشترين بازديد را 
داشته باشد، برنده انتخاب مى شود و 
جايزه مى گيرد. اين مُد عجيب و غريب 

مدتى اســت كه در كشور ما هم باب شــده و بسيارى از پدر و مادرها براى 
برنده شدن در اين مسابقات، در هر شرايطى از فرزندانشان عكس مى گيرند. 
بد نيست بدانيد بتازگى بر اساس حكم دادگاهى در شهر رُم در كشور ايتاليا 
والدينى كه عكس كودكان زير ســن قانونى خود را در شبكه هاى اجتماعى 

منتشرمى كنند، ممكن است تا 10هزار يورو جريمه شوند!

ايســتگاه / مرحوم «يداالله صمدى»، 
كارگردان ســريال شــوق پرواز چندى 
پيش دارفانى را وداع گفت. سيد عزت االله 
ضرغامى با انتشــار تصويرى از مراســم 
بزرگداشــت اين كارگردان كشورمان، از 
نحوه برگزارى اين مراسم انتقاد كرد. آقاى 
ضرغامى در اينستاگرامش نوشت:«مجلس 
ختم در اين مسجد مختلط بود! خانم ها و 

آقايان كنار هم نشسته بودند و از برنامه هاى هنرى مثل آواز، موسيقى محزون و 
پخش كليپ استفاده مى كردند و در پايان هر بخش هم يك كف مرتب مى زدند. 
صلوات و فاتحه اى در كار نبود. از روحانى مراسم هم خبرى نبود. انتقاد به مديريت 
مسجد وارد است كه بايد برنامه مشخص و معنوى شايسته اى براى اين جمعيت 

مشتاق بويژه براى شادى روح متوفى داشته باشد.»

مجلس ختم مختلطيادگارى  كه سليمانى نوشت

مجاز آباد

 انتشار عكس كودكان ممنوع!
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گل اول، آخرين گل است 

همه چيز بازى است و همه چيز جدى است. هرچيزى اگر به خودش نگاه 
شــود، بازى است و اگر به نسبتى كه وجود ما با آن برقرار مى كنيم توجه 
شــود، جدى است. به عبارت ديگر زندگى يك بازى است، ولى نقشى كه 
ما در آن بازى مى كنيم، جدى است. همين جمله معروفى كه گزارشگران 
ورزشى خيلى به كار مى برند درباره زندگى هم درست است. مهم اين است 
كه ما خوب بازى كرديم. در زندگى فقط همين مهم اســت؛ خوب بازى 

كردن و خوب بازى كردن را بايد شناخت. 
خوب بازى كردن، اســتفاده درست از همه توان ها و امكان ها در بهترين 
مكان و زمان است. بقيه چيزها مهم نيستند و بازى هستند. امام حسين(ع) 
در آخرين نامه به برادرشان محمد حنفيه مى نويسند: مثل اينكه دنيا اصلاً 
وجود نداشته و آخرت هميشگى و دائم بوده و هست فَكَانَّ الدّنيا لمَ تكَُن 

وَكَانَّ الاخِرَهَ لمَ تزََل..
خوب بازى كردن شــناخت مى خواهد و شــناخت، جدى ترين كار ما در 
عالم است. شــناخت البته خودش، محدود به توان ها و امكانه اى ماست. 
با توجه به اين شــناخت اگر بهترين كار را به بهترين صورت در بهترين 
زمان انجام دهيم، خوب بازى كرده ايم و در جرگه محسنين و درستكاران 
درآمده ايم. همين اســت كه گاهى يك آدم به ظاهر عامى كه با توجه به 
شناختش بهترين و بموقع ترين كار را انجام داده است از يك آدم دانشمند 

جلو مى افتد. 
بايد تلاش كنيم تا بهترين شناخت و بالاترين معرفت را به دست بياوريم و 
قدم مهم بعدى اين است كه به اين شناخت عمل كنيم. من عمل بما علم 
ورثــه االله علم مالم يعلم: هر كس به آنچه مى داند عمل كند، خداوند علم 
آنچه را نمى داند به او خواهد داد. اين طورى است كه به ناگهان آدمى كه 
عامل باشد به خزاين علم مى رسد. ما بنا به عادت انسانى مان اين حديث را 
انسانى مى فهميم؛ يعنى گمان مى كنيم كه خداوند بتدريج علم را به انسان 
عامل خواهد داد، اما موارد متعددى هست كه به تجربه ديده ايم كه كسى 
ناگهان به علمى شگفت دست پيدا كرده است. مواردى مثل شيخ رجبعلى 
خياط از نمونه هايى هســتند كه اگر به قصه آن ها دقت كنيم، احاديثى 
شــبيه حديث فوق را بهتر مى فهميم. تعبير ارث كه در روايت آمده است 

هم چنين تعبيرى است.
شــگفت انگيز است، اما به نظر مى آيد كه اولين گل، خيلى مهم است. 
حتى اگر اغراق نباشــد، شــايد بتوان گفت، اولين گل اگر درست زده 
شود به معناى برد در اين بازى است. ادعاى بزرگ و عجيبى است، اما 
اين طور به نظر مى آيد كه عمل درســت در موقعيت درست و با نيت 
درست، رسيدن به خط پايان در وسط مسابقه است. حتى اگر اين هم 
نباشد، خيلى بازى را آسان مى كند و ما بايد همه كوشش خودمان را 
به كار بگيريم تا يك بار يك كار را درست انجام دهيم. فرقى نمى كند، 
آن كار خواندن دو ركعت نماز باشــد يا رساندن يك كاسه آب به يك 
حيوان تشــنه و يا حتى ممكن است آن عمل درست، گريز درست از 

يك عمل نادرست و خطا باشد. خدا كمك كند.

جاسوسِ هنرمند

ايســتگاه / «وين ماير» يك آمريكايى شيفته عكاسى بود و هر روز 
در پوشش پرستار كودك راهى خيايان ها  مى شد تا به بهانه عكاسى از 
بچه تحت مراقبت خود از سوژه هاى خاص و اتفاقى عكس هاى پنهانى 
بيندازد! اين زن خودش را يك جاسوس هنرمند معرفى مى كرد! ماير 
هيچ وقت عكس هايش را به كســى نشــان نمــى داد و تمام آن ها را 
مثل مداركــى محرمانه در خانه اش پنهان مى كــرد. اما خانم عكاس 
در روزهــاى پايانى عمرش حتى توان پرداخت اجاره خانه خود را هم 
نداشت براى همين راهى جز حراج عكس هايش نديد. در سال 2007 
شــخصى به نام جام ملوف، جعبه عكس هاى اين زن را به قيمت 400 
دلار خريــد كه در آن 30 هــزار نگاتيو نهفته بــود! اين مرد با چاپ 
عكس هاى ماير او را به شــهرتى جهانى رساند اما تلاش هاى فراوانش 
براى يافتن مجدد او بى نتيجه ماند. آقاى ملوف سرانجام با يافتن يك 
آگهى ترحيم در اينترنت فهميد جاســوس هنرمند از دنيا رفته است. 
اين مرد فيلم مستندى از ماير تهيه كرد كه برنده چندين جايزه شد، 
نام اين فيلم «در جســت وجوى ماير» بود. جالب است بدانيد كه قرار 
است از روز 25 سپتامبر تا 6 ژانويه 2019 نمايشگاهى از آثار «ماير» 

در خانه فرهنگى «ويلى برانت» در برلين برگزار شود.

دوردست ها

كليدها

 روزنوشته هاى على محمد مؤدب
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